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a.) Számviteli beszámoló

18886944-1-18
Statisztikai számjel, vagy adószám

Alapítvány megnevezése
Kerekerdő Alapítvány
Alapítvány címe:  9700 Szombathely, Kőszegi u. 3.

EGYSZERES KÖNYVVITELT VEZETŐ ALAPÍTVÁNYOK
KÖZHASZNÚ BESZÁMOLÓJÁNAK  MÉRLEGE

2010.év

Ssz. A tétel megnevezése  Előző év
Előző
év(ek) Tárgyév

01. A. Befektetett eszközök  1 238  1 059

02.   I. IMMATERIÁLIS JAVAK     

03  II. TÁRGYI ESZKÖZÖK  1 238  1 059

04 III. BEFEKTETETT PÉNZÜGYI ESZKÖZÖK     

05 B. Forgóeszközök  801  594

06 I. KÉSZLETEK     

07 II. KÖVETELÉSEK  48  17

08 III. ÉRTÉKPAPÍROK     

09 IV. PÉNZESZKÖZÖK  753  577

10 ESZKÖZÖK (AKTÍVÁK) ÖSSZESEN  2 039  1 653

11 C. Saját tőke  1 690  1 396

12 I. INDULÓ TŐKE  20  20

13 II. TÖKEVÁLTOZÁS  3 663  1 670

14 III. TÁRGYÉVI EREDMÉNY  -1 993  -294

15 D. Tartalék     

16 E. Céltartalékok     

17 F. Kötelezettségek  349  257

18   I. HOSSZÚ LEJÁRATÚ KÖTELEZETTSÉGEK     

19  II. RÖVID LEJÁRATÚ KÖTELEZETTSÉGEK  349  257

20 FORRÁSOK (PASSZÍVÁK) ÖSSZESEN  2 039  1 653

Keltezés: 2011. április 30.

   
Az alapítvány

vezetője



ES KÖNYVVITELT VEZETŐ ALAPÍTVÁNYOK KÖZHASZNÚ
BESZÁMOLÓJÁNAK  EREDMÉNYLEVEZETÉSE

2010.év

Ssz. A tétel megnevezése Előző év
Előző év(ek)
helyesbítése Tárgyév

1 A. Összes közhasznú tevékenyég bevétele 16 451  15 607

2 1. Közhasznú célra, működésre kapott támogatás    

3      a, allami adomány 942  457 1% szja

4      b, államháztartás más        alrendszerétől    

5 2. Pályázati úton nyert támogatás 10 036  6 833

6 3. Közhasznú tevékenységből származó bevétel 4 949  7 411

7 4. Egyéb bevétel 524  906

8 B. Vállalkozási tevékenység bevétele 0  0

9 5. Nem cél szerinti (vállalkozási) bevétel    

10 6. Egyéb cél szerinti tevékenység bevétele    

11 C. Összes bevétel 16 451  15 607

12 D. Közhasznú tevékenység költségei 18 444  15 901

13
E. Vállalkozási tevékenység 
költségei   0   

14 1. Nem cél szerinti (vállalkozási) tevékenység költségei    

15 2. Egyéb cél szerinti tevékenység költségei    

16 F. Összes tevékenység költségei 18 444  15 901

17 G. Pénzmozgáshoz nem kapcsolódó költséghelyesbítések    

18 H. Adózás előtti eredmény -1 993  -294

19 I. Adófizetési kötelezettség    

20 J. Tárgyévi eredmény -1 993  -294

Tájékoztató adatok (e Ft-ban)

Megnevezés Összeg Megnevezés Összeg
A. Személy jellegű ráfordítás  B. Anyagjellegű ráfordítások 3805
      bérköltség 5226 C. Értékcsökkenés 181
     megbízási díjak  D. egyéb költégek, ráfordítások  
     tiszteletdíj 0 E. A szervezet által nyújtott támogatások  

     személy jellegű egyéb költég 0
     - ebből pályázati úton nyújtott 
támogatások  

     személy jellegű költségek közterhei 1403 F. Banki egyenlegek: Nyitó: 605,92  

 

                   
Záró: 
151.479,48  



Keltezés: Szombathely, 2011.április 30.    
Az alapítvány vezetője

b.) A költségvetési támogatás felhasználása:

A Kerekerdő Alapítvány 2010.évben nem részesült költségvetési ( címzett,külön soron 
szereplő, stb.)
támogatásban.

A költségvetési támogatás összege : 
0 Ft.

c.) Vagyon felhasználásával kapcsolatos kimutatás:

A Kerekerdő Alapítvány alapítója által létesített vagyon 20.000 Ft, mely 2010-ben sem 
változott.

d.) Cél szerinti juttatások kimutatása:

A Kerekerdő Alapítvány a 2010. évben, sem magánszemélynek, sem más szervezetnek 
nem 
adott át pénzeszközt.
A cél szerinti juttatások összege: 0 Ft

e.) Központi költségvetési szervtől, az elkülönített állami pénzalaptól, a helyi 
önkormányzattól, 
a kisebbségi települési önkormányzattól, a települési, önkormányzatok 
társulásától és mindezek
szerveitől kapott támogatások 
mértéke:

  Támogató: Összeg Cél Felhaszn( FT)  
Szhelyi Polg.Hiv. 300.000 300 000
FVM irányító szerve 2.000.000 2 000000
Környezetvédelmi Min. 1.200.000 áthúzódó
Szoc.és Munkaü. Min.
(NCA 719550 719550
KIM (NC A) 1.813.000 áthúzdó
Munkaügyi Központ 586494 586494
Összesen: 6 619 044

f.) Közhasznú szervezet vezető tisztségviselőinek nyújtott juttatások:

Gyöngyössy Péter a kuratórium elnöke részére kifizetésre került  éves átlag szerint bruttó 
143.625 Ft/hó,munkadíj
mely bruttó értékben 1.372.500, nettó értékben 1.372.369Ft volt éves szinten.



g.) Közhasznú tevékenységről szóló rövid tartalmi beszámoló

1. Törekvések: 

A Kerekerdő Alapítvány 2010-ben is folyamatosan működött.  A korábbi rendszeres programok mellett több új és
nagyszabású  rendezvényt  szerveztünk.  Annak  ellenére  elmondhatjuk  ezt,  hogy  mindeközben  minden  korábbi
időszaknál  nagyobb  erőfeszítéseket  kellett  tenni  a  működőképesség  fenntartása,   a  központ  és  a  munkatársak
megtartása érdekében. Sajnos az év során két alkalommal is súlyos anyagi nehézségek adódtak. A második ilyen
időszak az év utolsó negyedére esett s az év végén nem látszott az sem, hogy milyen módon lehet ebből kilábalni.
Mindezek  ellenére  központunkat  fenntartottuk,  és  folyamatosan  négy  fő  dolgozott  ott  főállásban.  Az  év  utolsó
negyedévére  a  forráshiány  krónikussá  vált  s  sajnos  a  2011.  januárjában  arra  kényszerültünk,  hogy  kiadásainkat
minimalizáljuk, mely, a munkatársak elbocsájtását is maga után hozta. 

1.1.) Infrastruktúra fejlesztés:
Központunkat 2002. év végén hoztuk létre, s azóta folyamatosan formáljuk, szépítjük. A 2010. évben nem bővült
jelentősen irodai  eszközállományunk.  Tábori felszerelésünk és a foglalkozásainkhoz szükséges eszközök állománya
sem bővült jelentősen, a korábban tönkrement eszközök pótlása történt  meg. Távcső-állományunkat  folyamatosan
újítjuk fel. 

 1.2.)Humán erőforrás fejlesztés:
Az Alapítvány központjában, az  Ökocellában négy felső fokú végzettségű munkatárs dolgozott. Szeptembertől sajnos
távozott  legrégebb  óta  nálunk  dolgozó  munkatársunk,  akit  ideiglenesen  egy munkahelymegtartó  támogatás  miatt
pótoltunk. Az év utolsó negyedéve a munkahelyek megtartását illetően nagy bizonytalanságokkal telt. A forráshiány
leküzdése  érdekében  kölcsönt  vettünk  fel,  szponzorokat  gyűjtöttünk,  visszafogtuk  a  kiadásokat  és  a  Megyei
Munkaügyi Központtól munkahelymegtartó támogatást is sikerült kapnunk három hónapra. Munkánkat alkalmanként
önkéntesek is segítették.  Szakmai kérdésekben 10-15 fős szakértői körre támaszkodtunk. Az elmúlt évben is részt
vettünk  azokon  a  képzéseken,  melyeket  azok  a  szövetségek  (MTVSZ,  KÖHÁLÓ)  és  együttműködési  hálózatok
szerveztek, melyeknek a Kerekerdő Alapítvány is tagja. 

1.3.)Kommunikáció: 
Internetes  kapcsolatainkat  az  elmúlt  évben  is  fenntartottuk.  Hét  országos  levelező  listán  vagyunk  jelen.  E-mail
forgalmunk  (a  kapott  levelek)  naponta  a  15-70  között  változik.  Honlapunkat  folyamatosan  frissítettük.  A
programjainkról  szóló  tájékoztatóinkat  alkalmanként  1000  címre  postáztuk  ki.  Minden  programunkra  készültek
szórólapok és plakátok. Minden táborunkra programfüzetet állítottunk össze. Központunk könyv- és egyéb kiadvány
kínálatát folyamatosan bővítettük.  Sajnos az év során egyszer sem tudtuk megjelentetni hírlevelünket a Kabóca c.
újságunkat. A működőképesség fenntartása érdekében végzett megfeszített munka miatt lényegesen kevesebb energia
jutott a szélesebb körű tájékoztatásra. Nagyobb rendezvényeinkről rendszeresen tudósított a helyi és az országos sajtó
is. 

1.4.)Országos, térségi és helyi közfeladatok felvállalása
 A Nyugat-dunántúli Regionális Környezetvédelmi Fórum, tevékenységében a 2010-es évben is aktívan részt vettünk.
A  különböző  események  tárgyalások  helyszíne  rendszeresen  az  Ökocella  volt.  A  Környezet-  és  természetvédő
szervezetek 2010. évi Országos Találkozóján, Hortobágyon  a Kerekerdő Alapítvány hosszú évek után először nem
képviseltette magát egy résztvevővel sem. Az előző évekhez hasonlóan meghirdettük a szokásos Erdő szekciót, de
mivel anyagi lehetőségeink nem tették lehetpvé a részvételt, így a szekció levezetését átadtuk a WWF Magyarország
képviselőjének. 
A 2009-es  tatabányai OT egyik hozadéka, hogy az új erdőtörvény által megalakítandó Országos Erdő Tanácsba az
OT delegáltjaként a négy zöld civil tag egyike a Kerekerdő Alapítvány elnöke lett. Az Országos Erdő Tanács 2010.
elején tartotta első alakuló ülését  s  még az első negyedévben a  második ülést  is.  Megalkotta ügyrendjét  és  több
témával is foglalkozott. A harmadik ülésre viszont csak tíz hónap múlva került sor, holott a vonatkozó rendelet és az
ügyrend is csak fél éves szüneteket tesz lehetővé. A Tanács összehívását 8 hónao után a Kerekerdő Alapítvány elnöke
kezdeményezte. A Kerekerdő Alapítvány elnöke a  KVVM Szakállamtitkár felkérésére az újjá alakuló Őrségi Nemzeti
Park Tanácsnak is tagja lett. Az év során a Tanács egy ülést tartott.  
A Magyar Természetvédők Szövetsége öt fős elnökségének is tagja az Alapítvány elnöke. Az előző ciklus után 2010-
ben új elnökség állt  fel.  A Kerekerdő Alapítvány elnökét a Szövetség Közgyűlése ismét az  elnökségnek tagjává
választotta. 



1.5.) Forrásteremtés, pénzügyi helyzet
A 2010. év az alapítvány számára pénzügyi szempontból jelentős problémákat hozott. Ennek több oka volt. Bár az
előző évben   szokásos pályázatírás időszakában sok energiát fejtettünk a pályázatírásra (NCA), sajnos ezek közül
több is eredménytelennek bizonyult.  Sajnos 2009. novembertől kezdődően a Kerekerdő Alapítvány rendkívül rossz
pénzügyi helyzetbe került. A forráshiányos időszak kisebb megszakításokkal, de a május végéig tartott. Ennek két fő
oka van. Egyrészt az alapítvány működése szempontjából egyik  kulcsfontosságú pályázati támogatást (NCA) nem
kaptuk meg abban az időben, amikor (2009. október) az esedékes lett volna  csak 2010 juniusában. Az elhúzódás fő
oka, hogy az előzó évi pályázati beszámoló elbírálása a pályázatkezelő miatt közel fél évig állt. Így a pénzt a projekt
befejezése után kaptuk meg. A másik oka, hogy két elvégzett megbízásos munka (természetvédelmi tervezés az Őrségi
NP KEOP pályázatához és több alkalmat jelentő erdei iskolai program a Táplánszentkereszti Általános Iskola iskola
részére)  kifizetése  2009 októberétől  2010 májusáig húzódott  a  megrendelők hibájából,  miközben nekünk jócskán
voltak kiadásaink ezekkel a munkákkal kapcsolatban. Az iskola szintén pályázatból kívánta kifizetni a szolgáltatást,
ám neki is problémái voltak a pályázat kezelőjével.  Mindemellett  meg kellett  vakósítanunk egy utófinanszírozású
pályázatot is (FVM/VM) Ezt az időszakot csak úgy tudtuk átvészelni, hogy a jelentős kiadásokat igénylő feladatokat
elhalasztottunk. Ezért az Ökopásztor c. program (Norvég Civil Alap), legköltségigényesebb tervezett rendezvényeinek
megvalósítását későbbre halasztottuk (fórumok, képzések, tanulmányút). 
Az  év  legnagyobb  próbatétele   számunkra  az  KVVM/VM  által  kezelt  EGT  Norvég  Alap  által  finanszírozott
pályázatunk  volt.  A  tartalmi  megvalósítás  sem  volt  könnyű,  de  a  2008-ban  beadott  pályázat  pénzügyi  tervének
megfelelni  óriási  tehertétel  volt.  Már  a  szerződéskötés  is  problémás  volt,  de  az  adminisztrációs  kötelezettségek
lényegében ledarálták az  Alapítvány kapacitásait.  A második részbeszámoló és  a  záróbeszámoló elkészítése  csak
három hét késéssel volt lehetséges, mert közben elkezdődtek a táboraink s lelassult ez a folyamat.. 
A kormányváltást követő átszervezések és személycserék következtében, valamennyi folyamatban lévő pályázatunk
ügyintézése közel fél évet késett és az év végéig nem is rendeződtek. Mind az NCA, mind a Zöld Forrás, mind az EGT
Norvég Alap pályázatáról az év végéig semmit sem lehetett tudni, miközben a projektidőszak már fél éve ketyegett.
Az  év  második  forráshiányos  időszaka  a  táborok  után  köszöntött  be.  Szponzorok  gyűjtésével  és  a  költségek
minimalizálásával  és  a  Reflex Környezetvédő Egyesülettől  kapott  fél  milliós  kölcsönnel   próbáltunk urrá lenni  a
helyzeten.  A  Vas  Megyei  Munkaügyi  Központtól  munkahelymegtartó  támogatást  sikerült  kapnunk,  mely  három
hónapig tette lehetővé a túlélést. 
A probléma lényege, hogy a kulcsfontosságú pályázati források kifizetése nagy késéssel történt. A másik ok, hogy tíz
év  alatt  felépített,  4  főt  foglalkoztató  kis  intézményünk  leépítése,  nehezen  vállalható  feladatnak  bizonyult  az
Alapítvány vezetője számára. Az Alapítvány működésének egyik legnagyobb értéke a stabilitás volt. Valószínüleg
tartalékok híján már legalább három éve, csak a foglalkoztatottak létszámának folytonos változtatáséval lenne csak
lehetséges, a racionális működés
A problémák egyik eredendő oka a tartalékok hiánya.  Az másik ok , hogy a pályázati források átutalása és az egyéb
bevételek az év során egyenetlenül oszlanak el, mely miatt az állandó kiadások (bérleti díj, bérek stb.) finanszírozása
egyes időszakokban meglehetősen nehéz. A havi szintű elektronikus adóbevallás is azt jelenti, hogy havi szinten kell
toppon lenni a bérek után fizetendő közterhek terén. Korábban éves bevallás volt, mely lehetőséget nyújtott arra, hogy
a hullámzó forráseloszláshoz igazodjanak a befizetések. Az új rendszerben, ha az adott hónap 12-ig nem fizetünk,
adósnak tekint minket a rendszer, így viszont nem tudunk pályázni, és az szja 1%-ra sem leszünk jogosultak. 2010-ben
is jelentős energiát fordítottunk pályázatok írására, illetve több országos projektben vettünk részt partnerként, mely
szintén hozott bevételeket. 
A 2010-ben megvalósított programokat saját bevételeinken kívül a Nemzeti Civil Alapprogramból, a KVVM Zöld 
Forrás pályázataiból, valamint a KVVM által kezelt EGT Norvég Alapból, az FVM erdők közjóléti célú fejlesztésére 
szolgáló (szja 1%) alapból,  valamint a Norvég Civil Alapból  kapott támogatásokból finanszíroztuk (elvileg).   

2. Rendszeres szolgáltatások

2.1.)Környezeti tanácsadás
Az Ökocella mint környezeti tanácsadó iroda is működik. A Kerekerdő Alapítvány tagja a Környezeti Tanácsadó 
Irodák Országos Hálózatának, mely általános lakossági tanácsadást végez. Belvárosi irodánkban heti 30 órás 
ügyfélszolgálattal, kiadványok tömegével, állandó telefonos, internetes elérhetőséggel állunk ügyfeleink 
rendelkezésére. A központban 18 kiadó 67 féle környezetvédelemmel kapcsolatos kiadványa helyben is 
megvásárolható. Ezen kívül több tucat féle ingyenes brossúra, szórólap is hozzáférhető. A hálózat belső 
minőségbiztosítási rendszere, belső ellenőrei garanciát biztosítanak a megfelelő színvonalú működéshez. 
Szolgáltatásainkról számos szórólapot készítettünk. A hozzánk forduló ügyfeleket regisztráljuk. Az irodánkhoz 
fordulók száma hetente 1-40 fő közötti szórást mutatott.  



2.2)Erdei iskolai szolgáltatás
Alapítványunk jellemzően saját szervezésű programokat bonyolít le, de esetenként vállaljuk iskolák által szervezett
erdei  iskolák  megtervezését,  lebonyolítását,  illetve  az  azokban való  közreműködést.  Az  elmúlt  évben egy iskola
(Bercsényi M. Ált Isk. Szombathely) 2 osztályának (50 gyermeknek) szerveztünk és valósítottunk meg erdei iskolai
programot  a  Balaton-felvidéken pálkövei  székhellyel.  Erdei  iskolai  hétvégéinkre  a  tanévre  alkalmanként  egy-egy
osztállyal benevezett a Táplánszentkereszti Általános Iskola. 

3. Programok

3.1.)Utcai akciók, kampányok
A  Környezeti  Tanácsadó  Irodák  Hálózata  (KÖTHÁLÓ),  melynek  a  Kerekerdő  Alapítvány  is  tagja  2009-ben
nagyszabású  programot  indított  tagszervezeteire  támaszkodva.  Ehhez  komplett  stand  felszerelést  kaptunk,  mely
tartalmazott  állt  egy minőségi  sátrat.   kiadványtartót,  megállító táblát,  termékpolcot,  asztalt,  minta termékeket  és
rengeteg szórólapot.  2010-ben  Szombathelyen a  Herényi  virágút  c.  rendezvényen voltunk jelen önálló standdal.
Aláírásokat gyűjtöttünk, ökológiai lábnyomot számoltunk, szórólapokat terjesztettünk, termékismertetőket tartottunk.
Minden esetben kiállítottuk a Klímavédelem témában falapokra  készült gyermekalkotásokat is.    

3.2.) Környezeti nevelés
Korábbi években e témára nem szereztünk pályázati forrást, mert törekedtünk arra, hogy  ezek a programok 
önfenntartók legyenek. Az elmúlt években viszont azt tapasztaltuk, hogy a korábbinál jóval több energiát kell arra 
fordítanunk, hogy a szükséges résztvevői létszámok meg legyenek, ezért két egész éves programunkkal a KVVM által
meghirdetett EGT Norvég Alapnál eredményesen pályáztunk. Ezzel viszont komoly követelményeket, rengeteg 
adminisztrációt  és ellenőrzést húztunk magunkra. A projekt 2010. májusában zárult. Ez a határidő természetesen csak
a pályázati kötelmeket jelenti. 

3.2.1.) Természetről a természetben
A Kerekerdő Alapítvány legrégebbi,  és  talán  legfontosabb környezeti  nevelési  programjai  terepen,  kint  a  szabad
természetben valósulnak meg. 2010-ben  az előző év színtjét  sikerült megtartanunk  és több  természetismereti túrát,
és az erdei iskolai hétvégéket is megvalósítanunk és  nyári táborainkra is örvendetesen sokan jelentkeztek.  

3.2.1.1.)Természetismereti túrák
A korábbi években a konkrét időpontra meghirdetett túrák közül nagyon sok elmaradt, vagy a bizonytalan időjárás
miatt,  vagy  a  résztvevők  hiánya  miatt.  Ezért  változtattunk  a  megvalósítás  és  a  meghirdetés  módszerén.
Szórólapjainkon,  programajánlóinkon  természetismereti  túraajánlatokat  kínálunk,  melyet  iskolai  csoportoknak
hirdettünk meg. 
A 2010-ben két autóbuszos természetismereti túrát szerveztünk. 2009. 03. 21-én a Koratavaszi erdei iskolai hétvége
keretéban  a Zalalövő és Csöde között található kakasmandikós erdőbe kirándultunk. A programon 32 fő vett részt.
Május 14-én a májusi erdei iskolai hétvége előtt a hétvégi programra jelentkező táplánszentkereszti  önálló iskolai
osztállyal  az  Őrségi  Nemzeti  Parkban  tettünk  egy  körutat  (Körmendi  Park  TT,  Szőce  -  tőzegmohás,  Pankasz  -
harangláb, Őriszentpéter – Árpád-kori templom, Szalafő – Pityerszer, Farkasfa – Ördög-tó, Sásos-tó, Felsőszölnök
Hampó-völgy, Hármashatár-pont. Októberben, vetélkedőink győzteseinek  meghirdettük a szokásos  balatonfelvidéki
autóbuszos túrát. Sajnos az időpont egyeztetése nem volt sikeres,  ezért ez elmaradt. Az alábbi túrákat szerveztük:

Ssz. Természetismereti
túra

időpont gyerek
(fő)

felnőtt(fő
)

összes (fő megjegyzés

1. Vas-hegy,  Pinka
szurdok

2010.  02.
21.

13 2 15 gyalogtúra,
tömegközl

2. Kakasmandikó  túra
(Zalalövő, Csöde)

2010. 03. 21 29 3 32 gyalogtúra,
autóbuszos

3. Kockásliliom  túra:
Csákánydoroszló,
Bükksi rét

2010. 04.25. 37 3 40 gyalogtúra,
tömegközl

4. Őrségi NP túra 2010. 05. 14 43 2 45 autóbuszos
5. Kőszegi-hegység:

Vörös-kerszt,  Óház,
Kálvária

2010. 11. 20 14 3 17 gyalogtúra
(Reményik  S.
Ált Isk

6. Kőszegi-hegység:,
Óház, Kálvária

2010. 11.27 13 4 17 gyalogtúra
(Gothard J. Ált
Isk.)

Összesen 5 túra



 3.2.1.2.)Erdei iskolai hétvégék
A Kerekerdő Alapítvány stábja 1993-ban szervezte meg az első Erdei iskolai hétvégét. Azóta a program négy részből
álló sorozattá nőtte ki magát. Ősszel, télen, kora tavasszal és májusban, tehát nagyjából évszakonként kerül sor ilyen
természetismereti programra. A sok túrával, játékkal, vetélkedővel megtöltött hétvégék gerincét olyan kiscsoportos
terepi foglalkozások alkotják, amelyek szorosan kapcsolódnak a gondosan kiválasztott helyszín és az adott évszak
jellegzetességeihez.  Minden  hétvégén  van  madarász  és  botanikai  foglalkozás,  de  szokott  lenni  gombaismereti,
rovartani,  békákkal,  hüllőkkel,  kőzetekkel,  ásványokkal  kapcsolatos  foglalkozás  is.  A  résztvevők  az  iskolában
tanultakat  a  természetben  szerzett  élményszerű  tapasztalatokkal  mélyíthetik  el.  A  program  elősegíti  a  gyerekek
megfigyelőképességének,  koncentráló képességének,  formaérzékenységének és  kreativitásának fejlődését.  Bővíti  a
természettel  kapcsolatos  ismereteiket  (földrajz,  biológia,  kémia,  fizika),  fejleszti  önállóságukat,  állóképességüket,
egészségesebbek, edzettebbek lesznek általa.  A foglalkozásokat hozzáértő szakemberek vezetik. 
2009/2010. tanévben az összes tervezett erdei iskolai hétvégét sikerült megvalósítanunk, a pályázatban is bemutatott
rendszer szerint. Nagy öröm volt számunkra, hogy a Táplánszentkereszti Általános Iskola minden hétvégénkre egy-
egy  teljes  osztállyal  nevezett  be.  Az  őszi  hétvégét  október  elején  hagyományosan  a  Vas-hegyen  Felsőcsatáron
(AGORA Gyermeküdülő). A téli hétvégét február elején a Kőszegi-hegységben, Velemben, (MMIK Alkotóház), a
kora  tavaszit  a  tél  elhúzódása miatt  március  végén a  Rába árterén Körmenden (Halászcsárda Panzi)ó,   a  májusi
hétvégét pedig az Őrségi Nemzeti Parkban Szőcén (Csicsóka Tanya) rendeztük meg. 
A 2010. évi őszi hétvége sajnos elegendő létszám hiányában  elmaradt. 

           
Ssz. Erdei iskolai hétvége időpont gyerek

(fő)
felnőtt(fő
)

összes (fő megjegyzés

1. Téli  erdei  iskolai
hétvége

2010. 02. 05
– 07.

27 8 35 4 felnőtt csak 1
nap

2. Kora  tavaszi  erdei
iskolai h.

2010. 03. 19
– 21.

30 2-4 32-34 2 felnőtt csak 1
nap

3. Májusi  erdei  iskolai
hétvége

2010. 05. 7.,
8., 9.

54 6 60

Összes 111 18 129
 

3.2.1.3.) Nyári természetvédelmi táborok
Az elmúlt nyáron hét egy hetes tábort szerveztünk.
A nyári tábori szezonban így 324 gyermek vett részt a Kerekerdő Alapítvány táboraiban. A táborokat hagyományosan
jelentős létszámú felnőtt stáb segítette. Így például a Süni táborban a stáb 11 fős volt. A Pajta táborokat átlagosan 12
fős felnőtt  stáb működtette.  A táborok problémamentesen a tervek szerint valósultak meg.  Egyedül a Süni  tábort
zavarta meg a nagyon esős időjárás és a Pinka áradása 

Ssz. Tábor neve időpont gyerek (fő)
előzetes

lista/aktuális
jelenléti ív

alapján

felnőtt
(fő)

az állandó
stáb 

összes (fő)
résztvevői

lista/jelenléti ív
alapján

összes (fő)
napi átlag/hét
ételfogyasztás,

szállás stb. alapján

2008. összes 262/295 38 298/331 313
2009. összes 286/295 45 363/372 351

1. Pajta  tábor  0.
(csonka hét)

2010. 06.16-19 13/13 3 16/16 16/80

2. Pajta tábor I. 2010.06.21-26. 74/74 6 80/80 80/400
3. Pajta tábor II. 2010.06.28-07.03 38/36 4 42/40 42/210
4. Pajta tábor III. 2010.07.05-10 42/41 6 48/47 47/235
5. Pajta tábor IV. 2010.07.12-17 37/42 6 43/48 48/240

Pajta összes 204/206 25 229/231 233
6. Süni tábor 2010.06.21-27. 39 8 47 47
7. Szőcei

szénagyűjtő tábor
2010.08.02-08 32 7 39 39

2009. összes 275/277 40 315/317 319

 



3.2.1.3.1) Pajta tábor (Napközis tábor a Vasi Múzeumfaluban)
A Pajta táborba a legkisebb gyerekeket vártuk. A Kerekerdő Alapítvány,  a Vas Megyei Múzeumok Igazgatósága
támogatásával, 1998 óta szervezi meg napközis táborát a Vasi Múzeumfaluban.  Elsősorban azoknak a 7-10 éves
kisiskolásoknak (és bátor óvodásoknak) a jelentkezését vártuk, akik szívesen töltenek el egy, vagy több hetet ódon
falusias  környezetben.  Hat-hat  napon  keresztül  játékos  természetismereti  programok  voltak  a  környező  zöld
területeken (madarászkodás, tücskörészés, stb.). Délutánonként kézműves foglalkozások sorjáztak (nemezelés, agyag-
formázás, gyöngyfűzés, növényszövés, csuhézás, fafaragás, fonási technikák, bőrművesség, stb.) Megismerkedhettek
a gyerekek a falu kertjével és háziállataival, régi eszközökkel, szokásokkal, dalokkal, táncokkal. Lehetett íjászkodni,
és lovagolni is. A tizenharmadik éve megrendezett Pajta tábor turnusaiban (öt turnus: Pajtácska + Pajta I-IV.)  (2010.
06. 16- 07. 17) ebben az évben 206 gyermek vett részt. A létszám az előző évihez képest csökkent, mely valószínüleg
a növekvő konkurenciának és a válság miatti pénztelenségnek köszönhető. Ezt oly módon próbáltuk kezelni, hogy a
korábbi kedvezmények mellé beillesztettük a „rendkívüli szociális kedvezményt”, mely személyes beszélgetés alapján
egyéni  megegyezés  alapján  akár  50%-os  kedvezményt  is  jelenthetett.  Meglepő  módon  kevesen  éltek  ezzel  a
lehetőséggel. A táborok lebonyolítását mintegy 10-15 fős stáb végezte.

3.2.1.3.2.) Süni tábor (Természetvédelmi tábor Felsőcsatáron) 
A Kerekerdő Alapítvány stábja 1993 óta tizennyolcadik alkalommal szervezte meg táborát 9-14 éves diákok számára.
A  tábor  a  Vas-hegy  és  a  Pinka-szurdok  természeti  értékeinek  bemutatásán  keresztül  vezeti  be  a  gyerekeket  a
növények,  a  madarak,  az  ízeltlábúak,  a  kőzetek,  gyógynövények  és  a  gombák  világába.  A  kiscsoportos
természetismereti  foglalkozások mellett  túrák,  terepi  vizsgálatok,  vetélkedők,  sok játék,  kézműves  foglalkozások
színesítik  a  programot,  melyet  egy néphagyományos időkeret  foglal  rendszerbe.  Így például  Szent  Iván napja  a
napfelkelte megtekintésével kezdődött és egy fergeteges táncházzal, és tűzugrással fejeződött be. Olyan gyermekek
jelentkezését vártuk, akik szeretnek túrázni, kirándulni, minél többet szeretnének tudni a természetről. Ez a tábor jó
alkalom arra is, hogy „első tábor”-ként kipróbálják a gyerekek, hogyan boldogulnak önállóan, szüleik nélkül, egy
többé-kevésbé ismeretlen közösségben. 
A 18.  éve megrendezett  felsőcsatári  Süni  tábornak (2010.  06.  21-  27.)  39 gyermek volt  részese .  Az előző évek
gyakorlatának megfelelően időközben felnőtt (14-20 éves) törzstáborozóinknak is lehetőséget biztosítottunk arra, hogy
velünk táborozzanak. A tábor lebonyolítását mintegy 8 fős stáb végezte. Évek óta tapasztalható  a létszám csökkenése.
Valószínűleg  egyre  kevésbé  működik  az,  az  eddigi  rendszer,  mely  elsősorban a  Szombathelyi  gyerekek spontán
jelentkezésére  épít.  Szükséges  a  bentlakásos  táborok  széleskörű  meghirdetése.  A  meghirdetésnek  korábban  kell
megtörténnie. 

3.2.1.3.3. Szőcei szénagyűjtő tábor (Természetvédelmi tábor az Őrségben)
A félnomád tábort 1991 óta tizenhatodik alkalommal szervezte meg a Kerekerdő Alapítvány, az Őrségi Nemzeti Park
Igazgatóság  támogatásával  a  híres  szőcei  tőzegmohás  közelében.  A  táborba  11  évesnél  idősebb,  tábori
tapasztalatokkal  rendelkező  diákokat  vártunk.  Természetismereti  foglalkozások  (madarászat,  botanika,  hüllők,
kétéltűek, ízeltlábúak) és természetvédelmi munkák (szénagyűjtés, aranyvesszőírtás, stb.) és kézműves foglalkozások,
vetélkedők adják a tábor programját. A tábor bázisa a falutól kb. másfél kilométerre lévő kutatóház (régi parasztház
komfort  nélkül.)  volt.  Elhelyezés  sátrakban,  alvás  hálózsákban.  Olyan  gyermekek  jelentkezését  vártuk,  akik
szeretnének minél több dolgot tudni a természetről, szívesen gyűjtenének közvetlen tapasztalatokat, nem rémülnek
meg egy kis esőtől,  a kétkezi munkától és szívesen dolgoznak velünk együtt a Szőce-patak völgyének természeti
értékeinek megőrzéséért.  Az idei,  tizenkilencedik szőcei szénagyűjtő táborban (2010. 08. 2-8.) 32 „gyermek” vett
részt.  A tábor lebonyolítását mintegy 7 fős stáb végezte. 2010-ben  is sok volt az olyan táborozó, aki már közel tíz éve
jár velünk ide táborozni. A résztvevőkből 11 fő volt 18 évesnél idősebb, 9 fő volt  középiskolás. 
A 2010.  évi  tábor volt  a 20.  tábor.  Ebből az alkalomból több régi  táborozónk is  meglátogatott  bennünket.  Így a
létszám az 50 fő felé közelített. A jubileum alkalmából nagyszabású kiállítást rendeztünk a szőcei Kultúrházban tábori
relikviákból, fotókból, történeti térképekből, leírásokból. A kiállítás óriási munka volt, mely ráadásul a tábor alatt
készült el. A jubileumi rendezvényre a falu népét is meghívtuk. Megtelt a kultúrház, nagyon sikeres volt a rendezvény.
Két hét múlva a falunapon is még fent volt a kiállítás és akkor is megismételtük az előadást. 
A 20 szőcei tábor alkalmából rendeztük meg három napos konferenciánkat a lápokról április végén (lásd később).

3.2.2. Az Ökocella környezeti nevelési programjai

Alapítványunk 2004 őszén a környezeti  nevelés területén átfogó -, régi és új elemeket egyaránt magába foglaló -
programot  indított  útjára,  amely  a  környezetvédelmi  oktatás  kiszélesítése,  hatékonyabbá  tétele,  és  a  tudatos
„környezetbarát  gondolkodás”  kialakítása  céljából  született.  A környezeti  nevelés  már  az  eddigi  évek  során  is  a
Kerekerdő Alapítvány legkiemeltebb szereppel bíró tevékenysége volt. A „Természetről a természetben” nevet viselő
programblokkba tartoznak a természetismereti túrák, kirándulások, az erdei iskolai hétvégék, a terepgyakorlatok és a
nyári  természetvédelmi  táborok.  A nem a  szabadban megvalósuló  környezeti  nevelési  programok Alapítványunk
központjába, az Ökocellába várják az érdeklődő gyermekeket, óvónőket, pedagógusokat. Ez utóbbi tevékenységünk



„Az Ökocella környezeti nevelési programja” címet kapta. Környezeti nevelési tevékenységünk ezen blokkja 2009-
ben öt foglalkozássorozatot, kézműves tevékenységet,  illetve két levelezős játékot, vetélkedőt tartalmazott. 
A Kukalógia a legrégebbi,  legnépszerűbb sorozatunk a hulladékokról,  a Kamratanoda a vásárlás, tárolás, vasalás,
mosás,  takarítás,  táplálkozás  témakörét  ölelte  fel.   Az  Energiaőrjárat  a  fűtés,  világítás,  vízhasználat,  közlekedés,
háztartási gépek problémáival foglalkozott. A 2008/2009. tanév elején új sorozatként hirdettük, jelzett igények alapján
a ManÓfaktúra c. kézműves sorozatot.  
A 2009/2010.-es tanév elején új sorozatként hirdettük meg és az eddigi foglalkozások elemeiből állítottuk össze a zöld
és egyéb jeles napokhoz kötődő sorozatunkat a „Csízió”t
A  program  meghirdetése  a  Tarsóka  c.  programajánló,  illetve  szórólapok  segítségével  történt  a  tanévek  elején.
Készítettünk egy olyan szórólapot is, melyet a tanév közben küldtünk az óvodáknak és iskoláknak.  
A programok 18 csoport 354 gyermeket vontak be a környezetismeret, és környezeti nevelés témakörébe.

Ssz. Időpont Csoport Létszám Foglalkozás
1. 2010. 02. 04. Tündérország Óvoda 23 fő Csízió – Madárkarácsony
2. 2010. 03. 16. Reguly Antal Általános Iskola 10 fő Csízió – Vízivilág
3. 2010. 03. 22. Gencsapáti Óvoda 26 fő Csízió – Vízivilág
4. 2010. 03. 23. Gencsapáti Óvoda 27 fő Csízió – Vízivilág
5. 2010. 03. 24. Benczúr Gyula Utcai Óvoda 22 fő Csízió – Vízivilág
6 2010. 03. 25. Weöres Sándor Óvoda 28 fő Csízió – Vízivilág
7. 2010. 03. 25. Zrínyi Ilona Általános Iskola 24 fő Kukalógia – Kukamix
8. 2010. 03. 25. Zrínyi Ilona Általános Iskola 26 fő Kukalógia – Kukamix
9. 2010. 03. 25. Zrínyi Ilona Általános Iskola 27 fő Kukalógia – Kukamix

10. 2010. 03. 26. Bercsényi Miklós Ált. Iskola 22 fő Csízió – Vízivilág
11. 2010. 03. 30. Reguly Antal Általános Iskola 10 fő Csízió – Erdőkerülő
12. 2010. 04. 21. Bercsényi Miklós Ált. Iskola 23 fő Csízió – Erdőkerülő
13. 2010. 04. 23. Paragvári Utcai Általános Iskola 27 fő Csízió – Erdőkerülő
14. 2010. 05. 11. Hatos Ferenc Ált. Iskola és AMI 5 fő Kukalógia – Kukamix
15. 2010. 05. 11. Hatos Ferenc Ált. Iskola és AMI 7 fő Kukalógia – Kukamix
16. 2010. 05. 11. Hatos Ferenc Ált. Iskola és AMI 6 fő Kukalógia – Kukamix
17. 2010. 05. 11. Hatos Ferenc Ált. Iskola és AMI 7 fő Kukalógia – Kukamix
18. 2010. 05. 14. Reguly Antal Általános Iskola 34 fő ManÓfaktúra - Nemez

Összesen: 354 fő

3.2.2.1.) Kukalógia - tudományoskodás a szemét körül
Hat foglalkozásból álló, hulladékproblémával  foglalkozó sorozat  óvodás és alsó tagozatos iskolai  csoportoknak,  a
legfiatalabb,  legfogékonyabb  és  legjátékosabb  korcsoport  számára.  Miből  készítették  régen  a  papírt?  Milyen
természetes alapanyagú textíliák vannak? Hogyan kapcsolódik egymáshoz a homok és az üveg? Hová tegyük ezeket
az anyagokat,  ha már nem használjuk, illetve hogyan hasznosíthatjuk újra? Mik tartoznak a veszélyes hulladékok
közé? Hogyan és miből készíthető komposzt?
Ezekre a kérdésekre, és a hulladékokhoz kapcsolódó problémákra keressük a választ a foglalkozásokon. Nyomon
követjük  az  egyes  hulladékfajták  (papír,  rongy,  műanyag,  fém,  szerves  hulladék,  veszélyes  hulladék)  útját  a
keletkezéstől  a  szemétdombig.  Sőt,  még  azon  is  túl.  A  szemléltetéshez,  az  egyes  hulladékfajták  sokféleségének
bemutatásához kisebb kiállítást  rendezünk,  s  „testközelbe”,  érintésközelbe hozzuk az anyagokat  a  gyermekeknek.
Minden  foglalkozást  kézműves  tevékenység  egészít  ki,  ahol  a  hallott  ismeretek  rögzülnek,  a  már  megszerzett
tapasztalatok  rendszereződnek,  s  a  háztartásban  felhalmozódó  hulladékok  apró  kis  kezek  munkája  során
újrahasznosulnak, - játékként, dísztárgyként.
A sorozat, amelyet alapítványunk 2004 őszén indított útjára, az óvodás, és az általános iskolás korosztályt ismerteti
meg  az  egyes  hulladékfajtákkal,  a  keletkezéstől  a  felhasználáson  keresztül  a  szeméttelepre  kerülésig,  különös
hangsúlyt  fektetve  az  újrahasznosítás  fontosságára.       Több  óvodával,  iskolai  csoporttal  állandó  kapcsolatban
vagyunk, akik a sorozat valamennyi hulladékfajtáját megismerték. A 2010-ben összesen 7 csoport vett  részt  102
gyermekkel a Kukalógia c. foglalkozásokon. 

3.2.2.2.) Energiaőrjárat
Öt  foglalkozásból  álló,  energiafelhasználással  kapcsolatos  környezetvédelmi  sorozat,  óvodás  és  kisiskolás
csoportoknak, amely 2005 októberében indult útjára.
Mindennapi életünkhöz energiára van szükség. Amikor meleg vesz minket körül, amikor a sötét szobában felgyullad a
lámpa, amikor elmerülünk egy kád forró vízben, amikor busszal zötyögünk iskolába, vagy arra várunk, hogy anya
kivasalja kedvenc ingünket, mind-mind energiát használunk. Azonban nem mindegy mennyit és hogyan. Az energia
származhat megújuló energiaforrásból, de energia előállítás miatt el is fogyhatnak a Föld rejtett kincsei. Vigyázni kell
rá, és mindenképpen beszélni kell róla.



Témák: Vizes dolgok, Fűtés, Világítás, Közlekedés, Háztartási gépek otthonunkban.
A sorozat ötleteket, egyszerűen megvalósítható praktikákat, fortélyokat vesz sorra az energia megismerés, megőrzés
területén, játékos foglalkozások keretében.
2010-ban nem volt a sorozatnak foglalkozása. 

3.2.2.3.) Manófaktúra
A 2008/209-es  tanévben  újonnan indult  kézműves  foglalkozásunk.  A természetes  anyagokkal  való  munkálkodás
közelebb  visz  minket  élő  környezetünk  megismeréséhez.  Régi  elfeledett  technikák  felelevenítése  fejleszti  a
kreativitást, kombinációs készséget, térérzékelést, elősegíti a kéz izmainak megerősödését. 
A választható témák az alábbiak voltak:  nemezelés,  fonás-szövés,  gyöngyfűzés,  gyertyakészítés,  bőrözés,  játékok
textíliából, játékok természetes anyagokból (csuhé, szalma, vessző) stb.
Igény szerint tetszőleges témában, alkalomra való felkészüléshez is kapcsolhatók a foglalkozások (karácsony, húsvét,
anyák napja).
A kézműves foglakozásokra óvodás, iskolás csoportok jelentkeztek. 2010-ben összesen 1 csoport, 34 gyermek vett
részt a programon

3.2.2.4.)Csízió
A 2009/2010.-es tanév elején új sorozatként hirdettük meg és az eddigi foglalkozások elemeiből állítottuk össze a zöld
és  egyéb jeles napokhoz kötődő természetismereti  sorozatunkat  a „Csízió”t.  A Karácsony környéki  időszakban a
„Madárkarácsony”c. foglalkozáshoz vártuk a résztvevőket, februárban, márciusban a Vizivilág c. sorozatra, májusban
az Erdőkerülő c sorozatra  vártuk a résztvevőket. 
2010. év során decemberében 10 foglalkozást rendeztünk 218 fő részvételével 

3.2.2.5.) Portyák a múltba
Alapítványunk 2004 októberében több fordulós  levelezős játékot  indított  az  általános iskolák negyedik és  ötödik
osztályos  tanulói  számára.  A  következő  tanévben  (2005/2006)  már  az  ötödik  és  a  hatodik  osztályban  tanuló
gyermekek kísérték figyelemmel a históriavetélkedő feladványait. A Portyák a múltba Szombathely város történetével
ismerteti  meg  a  portyázó  nebulókat,  városunk  épített,  kulturális,  valamint  „lélegző”  örökségére  (kertek,  parkok,
közterek,  városkörnyéki  zöld  övezetek)  hívja  fel  figyelmüket.  A  legjobb  eredményt  elért  diákokat  értékes
könyvcsomagokkal jutalmaztuk, s meghívtuk őket egy kirándulásra a Balaton-felvidéki Nemzeti Park hegyekkel, erdei
ösvényekkel  tarkított  vidékére.  Az  izgalmas  és  meglepő  talányokat  rejtő  fordulók,  s  legfőképpen  a  személyes
találkozás és a kirándulás során a résztvevők újabb ismeretekkel, élményekkel és ismerősökkel lettek gazdagabbak. 
A Kerekerdő Alapítvány 2009 őszén hatodik alkalommal  indította  útjára  a  Portyák a múltba levelezős játékát,  s
ezúttal a 4-5-6. osztályos diákokat hívta újabb barangolásokra. Az öt forduló megfejtéseit 50 csapat 116 gyermek vas
megyei portyázó küldte vissza címünkre. A 2010/2011-es tanévben 75 fő vesz részt a versenyen. A tanév végén tartott
záró ünnepségen sok résztvevőt  tudtunk díjazni.  A legjobbaknak októberben egy badacsonyi jutalomkirándulás is
kijárt.

3.2.2.6.) Mikrokozmosz; levelezős játék az erdő élővilágáról
Hosszabb szünet után a 2009/2010-es tanév őszén újra meghírdetésre került ez a vetélkedő is. A program iránt nagy
volt az érdeklődés. A mikrokozmosz vetélkedő az általános iskola 4.-6. osztályos tanulóinak szóló játék változatos
feladatokkal, rejtvényekkel próbálja megismertetni, s megszerettetni az erdő állatvilágát a jól ismert nagyvadaktól a
madarakon  át  az  apró,  rejtőzködő  ízeltlábúakig.  A  hangsúly  az  ismeretszerzésen  túl  a  játékosságon,  az
információgyűjtés  gyakorlásán  (könyvek-,  internet  használat),  s  a  közös,  csapatmunka  élményén  túl,  a  gyerekek
természetjárásra, közvetlen tapasztalatszerzésre való ösztönzésén volt. A vetélkedő 5 fordulós volt. Az 54 egyedül,
vagy csapatban  nevezett  induló  kb.85  gyermeket  jelent.  A  2010/2011-es  tanévben négy  fordulóban  72  gyermek
vetélkedett. 

3.2.2.7.) Nagyanyáink nyomdokán (kézműves és életmód-történeti klub hölgyeknek)
A  2004/2005  tanév  őszén  több  klub  szakkör  elindítására  tettünk  kísérletet.  Végül  a  felnőtteknek  meghirdetett
„Nagyanyáink nyomdokán” c. kézműves és életmód klub indult be, melynek foglalkozásai kéthetente péntekenként
szeptember végétől december közepéig illetve január elejétől május végéig tartanak, immár hetedik éve. Ebben az
évben  havi  egy  alkalommal  voltak  foglalkozások.  Voltak  fonási  technikákkal,  gyöngyfűzéssel  kapcsolatos
foglalkozások de a karácsonyi ünnepi készülődés sem maradt el.  2010-ben  összesen 9 alkalommal gyűltek össze a
hölgyek,  asszonyok,  hogy  rég  elfeledett,  de  újra  felfedezett  módszereket,  technikákat  tanuljanak  háztartásuk,
mindennapi életük környezetbarátabb vezetéséhez, otthonuk díszítéséhez, ötleteket nyerjenek ajándékok készítéséhez.
A foglalkozásokon átlagosan 8 fő vett részt.



3.3.) Természet és kultúra 

3.3.1. Kulturális estsorozatok
Hagyományosan három előadássorozat keretei közé illesztjük az Ökocellában, elsősorban az idősebb korosztálynak
hirdetett estjeinket.  Ezek a Kerek világ kicsiben, a Maroknyi Magyarország, és a Szivárványos esték c.  sorozat.  
Estjeink  érdekessége a  különböző műfajok társítása.  Így valamennyi  estünkön a  természettudomány és  a  humán
kultúra is szerepet kap. Az adott ország, illetve táj irodalmából, zenéjéből, ételeiből nyújtunk ízelítőt. 
Az estek szervezéséhez egyedi plakátok készültek, melyek a városban, közintézményekben és a város forgalmasabb
közterein boltjaiban helyeztünk el. Hasonlóan szórólapok (Meghívók) is készültek, melyeket a folyamatosan bővülő
címlistára  küldtünk  ki  postai  úton  illetve  helyeztünk  ki  közintézményekben.  A  program  meghívóját  e-mailes
címlistáinkra is elküldtük és a helyi sajtót is értesítettük, mely általában pár sorban előre tájékoztatott a rendezvényről.
A tervezett estekről a „Tarsóka” c. programajánlónkból is értesülhettek az érdeklődők. Estjeinken átlagosan 30 fő vett 
részt. 
 A 2010. évben megrendezett estjeinket az alábbi táblázatban mutatjuk be.

Ssz. Kulturális est időpont Sorozat neve Résztvevők
száma (fő)

megjegyzé
s

1. Fehér Est 2010. február 11. Szivárványos Esték 23
2. A Fertő-tó télen 2010. február 25. Maroknyi

Magyarország
40

3. Zöld Est 2010. április 15. Szivárványos Esték 34
Összesen 3 est

 
3.3.1.1.) Szivárványos Esték
A  Kerekerdő  Alapítvány  2005  januárjában  indult  rendezvénysorozata  a  spektrum  színeihez  igazodik,  vagyis  a
szivárvány jelenség hívta életre. Az egyes alkalmak - Ibolya Est, Vörös Est, Narancs Est, Sárga Est, Zöld Est, Kék Est
- a természettudomány, a képző-, zene- és irodalomművészet segítségével színesítik estéinket, festik hangulatainkat.
Az estek témái, meghívott és közreműködő vendégeink szorosan kapcsolódnak az esteknek címet adó színekhez. Egy-
egy programon együtt, egymást erősítve van jelen a humán- és a természettudományos kultúra. Az ismeretterjesztés
mellett a szórakoztató jelleget a műfaji sokszínűség adja. Az estek kb. 2-3 órás programot, beszélgetést kínáltak a
résztvevőknek, a 25-30 fős közönségnek.
A februárban megrendezett Fehér estünk (hó, jég, jeges medve) a koppenhágai klímacsúcs kapcsán a klímaváltozással
foglalkozott. Egy földtörténeti szakmai előadáson kívül, a klímakonferencián járt kollégáink tartottak beszámolót, de a
témához illő kisfilm is készült és természetesen a vendéglátás is az est színéhez kapcsolódott.  
Az  áprilisi  Zöld  est  témája  az  ERDŐ  volt.  Az  erdő,  mint  ökoszisztéma  jellemzői,  az  erdőgazdálkodás  és  a
természetvédelem problémái, az erdő, mint közkincs kérdése. Az estet a zöld szín köré összeállított vetítés és egy
gyermekek által készített erdőről szóló film színesítette. A témához illő díszlet, irodalmi betét és az alkalomhoz illő
vendéglátás (pl.: fatörzs torta) is kiegészítette.   

3.3.1.2.) Kerek világ kicsiben
„A világ kicsiben” című kulturális esték programsorozat a szombathelyi Művelődési és Sportház rendezvényeinek
sorában született. 2003 májusában indult útjára, első ízben Francia Estre invitálva a kedves közönséget. A sorozat új
helyszínen, új oldaláról:  „A kerek világ kicsiben” címmel folytatódott. A „Kerek világ kicsiben” egy-egy nemzet és
ország természeti  értékeit,  kulturális  és  gasztronómiai  remekeit  kívánja  a  Nagyérdemű elé  varázsolni,  megidézni
ritmusait, színeit, illatait, ízeit. A filmrészletek vetítése mellett érdekes útiélmény-beszámolók, előadások, irodalmi és
zenés részletek csendülnek fel,  élő előadásban. Minden esthez kisebb kiállítás,  „díszlet” is kapcsolódik.  2010-ben
ebben a sorozatban nem szerveztünk estet. 

3.3.1.3.) Maroknyi Magyarország
A 2005 őszén indult  sorozat  egy-egy magyar táj,  térség,  illetve egy-egy neves település környékének természeti,
kulturális értékeit, gasztronómiai kincseit próbálja felidézni, bemutatni több műfaj integrálásával. Az egyes esteken
hangsúlyos szerepet kap az egyes tájak történelme, irodalma, tánc- és zeneművészete, hagyományos népi kultúrája.
Megpróbáljuk érzékeltetni az adott vidék jellegzetességeit, bemutatni természeti és kultúrtörténeti kincseit, tájételeiből
pedig  kóstolót  kínálni.  Fontosnak tartjuk,  hogy a  versek,  dalok,  zeneművek élő  előadásban  szólaljanak  meg,  az
ismeretterjesztő előadásokat pedig hiteles, hozzáértő előadók tartsák.
Februárban került sor a Fertő-Hanság Nemzeti Parkot, s általában a Fertő tájat bemutató előadásra, ahol a FHNPIg
igazgatóhelyettesét  láthattuk vendégül,  de a Fertő és a Hanság mese és mondavilágából  is  hallhattunk ízelítő,  az
Eszterházy Kastély kisfilmes bemutatása és a Haydn muzsika, valamint a tájra jellemző népdalcsokor színesítette a
programot. Természetesen a térségre jellemző ételek alkották a vendégasztal összetételét
.



3.3.2.) Nagy rendezvények
Ebbe a kategóriába soroltuk, azokat a komplex programokat, melyek a részt vevők számát és a belefektetett munkát
tekintve  is  lényegesen  nagyobb  volumenűek  más  programoknál.  Az  elmúlt  években  két  jeles  naphoz  kötődő
rendezvényünk  sorolható  ide.  Májusban  a  Madarak  és  fák  napja  alkalmából  szoktuk  megrendezni  „A természet
hangjai” című kulturális fesztivált a Kámoni Arborétumban. Sajnos a programot 2010-ban sem tudtuk megrendezni
Évek óta, ősszel hagyományosan október elején az Állatok világnapja alkalmából szervezünk két napos programot a
Múzeumfaluban. . 
2010-ben ezen kívül több nagyrendezvényünk is volt. 
Április  végén szerveztük meg a  „Különleges  természeti  értékeink a  lápok”  címmel  azt  a  háromnapos  szakmai
konferenciát, melyre a „Szőcei szénagyűjtő tábor” huszadik jubileuma adott apropót.
Augusztus elején a 20. Szőcei szénagyűjtő tábor alatt nagyszabású kiállítást és ahhoz kapcsolódó szakmai programot
(Szőce 20) szerveztünk Szőcén a Kultúrházban. A kiállítás mintegy két hétig volt megtekinthető. A szőcei falunapon
is állt még és a hozzá kapcsolódó előadás is újra elhangozhatott.
December elején rendeztük meg az Országos Erdőfórumot Kőszegen. A két napos rendezvényen az erdész szakma
színe java megjelent.

3.3.2.1. „Különleges természeti értékeink a lápok”  2010. április 29-30 – május 1.,  Szombathely, Őriszentpéter
Lápok, láprétek, átmeneti lápok, és egyéb láposodó élőhelyek tudományos és természetvédelmi jelentősége
szakmai konferencia  
 Az FVM által kiírt „az erdők közjóléti célú fejlesztésére” állampolgárok által felajánlott szja 1%, ból finanszírozott 
pályázatunk egyik elemeként három napos rendezvényt terveztünk, melynek fókuszában a lápok, és egyéb láposodó 
élőhelyek (láprétek, láperdők, stb. állnak). A témakör tudományos, természetvédelmi és erdészeti vonatkozásainak 
bemutatásával. A tervezett program április 29. 30. május 1-én valósult meg konferencia keretben, több terepi 
programmal kiegészítve. A három nap során mintegy 130 fő fordult meg a programon. A program első napja 
Szombathelyen kezdődött a Saághy István Erdészeti Információs Központban (2010. 04. 29. 9.30 – 14.00), melynek 
során a témakör prominensei szólaltak meg (Haraszthy László szakállamtitkár, Pócs Tamás akadémikus) illetve a 
helyszínnek megfelelően az erdőkkel kapcsolatos témák kerültek napirendre. A megnyitó és köszömtő után öt előadás 
hangzott el. Ezután Kőszeg közelében egy tőzegmohás láp megtekintése következett, melyet az Őrségi Nemzeti Park 
Igazgatóság osztályvezetője mutatott be. 2010. 04. 29. 14.30 – 17.00). A náp végén a terepi program a Szőcei 
tőzegmoháson folytatódott (2010. 04. 29. 18.00 – 20.00). A láprét bemutatását a Kerekerdő Alapítvány valósította 
meg.
A második nap helyszíne az Őrségi Nemzeti Park Igazgatóság központja volt. A nap során a megnyitók és köszöntők 
után  öt blokkban (1. Lápok leírása, kutatása, fajtái; 2.) Láposodó élőhelyek kezelése;3.  Lápok védelmének jogi szak-
igazgatási kérdései; 4.) Lápi élőhelyrekonstrukciók; 5.) Civil szervezetek a lápok védelmében) 18 előadás hangzott el. 
Az előadók az ország különböző részeiből érkeztek.  Az előadások reggeltől estig eltartottak (2010. 04. 30 8.30-20.00)
ezért az aznapra tervezett program elmaradt. A harmadik nap a terepi programé volt, a Fekete-tó és a Sás tó megtekin-
tésével (2010. 05. 01. 9.00 – 15.00)
A programot széles körben országosan meghírdettük (egyetemek, múzeumok, erdészeti  és természetvédelmi hatósá-
gok, vízügyi igazgatóságok, erdőgazdaságok, civil természetvédők, helyi civilek, tudósok, polgármesterek). A résztve-
vők is az ország számos pontját képviselték Soprontól Szegedig. A program úgy véljük jól sikerült. Bár a pénteki nap 
nagyon zsúfoltra és hosszúra sikeredett a visszajelzések jók voltak.  A program nem kis feladatot jelentett, a sok hely-
szín, a számos, különböző helyről érkezett  résztvevő összeszervezése miatt.  A programhoz a helyszínt a Szombathe-
lyi Erdészeti Zrt és az Őrségi Nemzeti Park Igazgatóság ingyenesen biztosította. 

3.3.2.2. „Szőce 20” jubileumi, kiállítással egybekötött rendezvény a 20. Szőcei szénagyűjtő tábor  alkalmábol; 
Szőce kultúrház; 2010. augusztus 7.
2010. augusztus 7-én a 20. Szőcei szénagyűjtő tábor utolsó előtti napján nagyszabású kiállítás nyílt Szőcén a 
kultúrházban. A kiállítás megnyítóján előadás hangzott el a  táborok elmúlt két évtizedét bemutatva és szerény 
vendéglátás is kiegészítette a programot.  A kiállítás előkészítése (fotók nagyítása, tájtörténeti térképes tablók 
készítése, tábori ereklyék gyűjtése) már a tábor előtt elkezdődött. A kiállítás felrakása berendezése viszont a tábor 
ideje alatt történt, ami nem kis munka volt. Kitettük a térséggel kapcsolatban készült tájtörténeti, erdőket elemző 
tablóinkat, a táborok elmúlt évtizedei során készült fotóinkat, a falujáró programok és a tábori mikroklímamérés, 
madármegfigyelés és gyűrűzés dokumentumait, régi okleveleket, „pavákat, strófákat, tábori zászlókat.  A 
mennyezetről a táborokban készült gázkendők és batikolt egyenpólók lógtak.  
Nagy gondot fordítottunk arra is, hogy szórólapokkal, plakátokkal tájékoztassuk a lakosságot. Lényegében minden 
házba bedobáltuk a meghívóinkat, de a környező falvakba és az ÖNP központjába is jutott belőle. A régi címlisták 
alapján sok régi táborozónkat hívtuk a jeles eseményre. A megnyítóra megtelt a kultúrház. Bár a helyi lakosok nem 
voltak sokan ezt némileg kompenzálta, hogy a kiállítás fennmaradt a falunapra és még utána is. A falunapon is 
megismételtük az előadást. A régi térképeket sokan nézegették. Úgy véljük igényes és jól sikerült rendezvénnyel ültük
meg a 20. jubileumot.



 
3.3.2.3.”Állatok világnapja a Vasi Múzeumfaluban 2010. október 4-5.)
A Kerekerdő Alapítvány által kitalált és mintegy hat éve a Vas Megyei Múzeumok Igazgatóságával együttműködve
megvalósított programot ezúttal is a nyári Pajta táborok kedvelt helyszínén a Vasi Múzeumfaluban szerveztük meg.  
A szokásos forgatókönyv szerint,  a Szent Ferenc életéhez is kötődő ünnep alkalmából,  jónéhány állatot gyűjtünk
össze a faluba, melyeket szakszerű vezetés mellett lehet tanulmányozni. Sőt a lovakat ki is lehet próbálni. A gyerekek
megismerkednek régi pásztoreszközökkel,  állat anyagokból készült régi és mai tárgyakkal,  élelmiszerekkel s ezek
előállításához  kapcsolódó  mesterségekkel.  A  programon  a  pásztorkodáshoz  kapcsolódó,  vagy  állati  anyagokból
készült, illetve állatmotívumokat is tartalmazó hangszerekkel is ismerkedhetnek a résztvevők. 
A 201.  évi  program némileg másként  alakult  az előző évekéhez képest.  A Vas Megyei  Múzeumok Igazgatósága
közölte, hogy mostantól ő veszi kezébe a programot, de számít ránk együttműködő partnerként. Ez azért volt furcsa
döntés mert  korábban mi szerveztük meg,  mi viseltük a költségeket,  a mi stábunk dolgozott  ott,  viszont  minden
bevétel a Múzeumé volt. A program ezúttal is a mi forgatókönyvünk szerint zajlott. Ugyanazok a programok voltak,
ugyanúgy a mi stábunk bonyoilította, csupán a szórólapokon és meghívókon a Múzeum neve került előre  a miénk elé.
Így viszont minden költséget ők viseltek és a szervezés munkája is rájuk hárult a felelősséggel együtt.  A 2010 évi
állatok világnapi programon mintegy 700 óvodás és 200 kisiskolás vett részt, illetve néhány család is kilátogatott.  A
program meghirdetése úgy történt, hogy a tanév elején kiadott „Tarsóka” c. programajánlónkban már olvasható volt,
de a program előtt két héttel valamennyi szombathelyi és város környéki általános iskolának és óvodának a Múzeum
megküldte a program meghívóját. A programra előre jelentkezni kellett, így koordinálható volt a nagy létszám 

3.3.2.4.  Orszégos Erdőfórum (2010. december 2-3)
Az Ökopásztor c. erdőkkel kapcsolatos  programblokk legjelentősebb eseményére az Országos Erdőfórumra 2010. 
december 2-3-án Kőszegen került sor. A tavaszi zöld OT előprogramjának szánt rendezvényt akkor nem tudtuk 
megszervezni, ezért szerződésmódosítást kértünk és kaptunk. A szervezés első lépései már az ősszel elkezdődtek, 
megpróbáltuk megnyerni együttműködő és támogató partnernek a Szombathelyi Erdészeti Zrt-t, ez a próbálkozás több
stációt megélt, végül kudarcba fulladt. Így egyedül vágtunk bele a szervezésbe. A helyszín Kőszeg lett. A program a 
Hotel***Írottkőben zajlott. Így nyolc  év vándorlás után, újra hazai pályán, Bakonybél és Kecskemét után,  Kőszegen 
szervezte meg az Országos Erdőfórumot a  Kerekerdő Alapítvány.  A fórum két napja során 27 előadás hangzott el, 
melyen 145 szakember vett részt szerte az országból. A forum célja  az ERDŐK ügyében érintett ágazatok és 
szektorok közötti párbeszéd és együttműködés erősítése volt. A decemberi fórumra vártuk  erdészeti és 
természetvédelmi szakembereket , az erdőgazdálkodás, természetvédelmi vagyonkezelés, a tudomány és a 
szakigazgatás képviselőit, erdészeti érdekképviseletek, környezet- és természetvédelmi, és egyéb kapcsolódó civil 
szervezetek tagjait. Nem mulasztottuk el meghívni a térség polgármestereit és fellelhető civil szervezeteit sem.
A rendezvény indítékai azok az erdőket is érintő jogszabályi és strukturális változások voltak melyek egy része az új 
erdőtörvény alkalmazásával, illetve a kormányváltással függtek össze. De az indítékok közé sorolhatóak  azok az 
erdőgazdálkodói törekvések is, melyek drasztikusan módosítanák  az erdészeti jogszabályokat  tovább liberalizálva  az
erdőgazdálkodás szabályait.  
A szervezés eredményeként,  a  jégpáncéllal borított utak és a fórum ideje alatt leesett 30 cm-es hó ellenére, a 
résztvevők  szerte az országból érkeztek, Szombathelytől  Nyíregyházáig, Esztergomtól, Pécsig. A résztvevők között 
számos állami erdőgazdaság mellett, a magánszféra is képviseltette magát és több szakigazgatási szakember, kutató és
zöld civil szervezet is jelezte részvételét.  Sajnos a tervezett terepi program a decemberi időpont miatt kétséges volt, és
a nagy havazás miatt végül nem is volt rá lehetőség. A két napos program elő délelőtti előadásai a Kőszegi-hegység 
bemutatását célozták. A délutáni előadások a progresszív erdészeti módszerek jegyében teltek a fő téma a folyamatos 
erdőborítást biztosító eljárások voltak. Az esti-éjszakai blokkban civil erdős projektek kaptak helyet. A második nap 
szakmapolitikai kérdések kerültek napirendre.  A nagy havazás miatt a sajtó ugyan távol maradt, de utólagosan 
sikerült elérni, hogy valamennyi helyi média és több országos hírportál is tudósított a rendezvényről

3.3.3.) Kiállítások
Az elmúlt évben is több kiállítást szerveztünk az Ökocellában. A rendhagyó tanórákhoz kapcsolódóan mindig volt
egy-egy kisebb kiállítás különböző anyagokból, tárgyakból (üveg, műanyag, textil, fém, papír). A korábbi években
különböző pályázatokra hozzánk beérkezett  képzőművészeti  alkotásokat (falapok) számos alkalommal állítottuk ki
(pl.:  Herényi  Virágút).  A  „Szőce  20”  c.  nagyrendezvényünk fontos  eleme  volt  a  szőcei  kultúrházban rendezett
kiállítás. (lásd a Nagyrendezvényeknél)  Nagy rendezvényinken is standot működtettünk. 2010-ben önálló kiállítást
nem nem rendeztünk

3.4.) Környezetvédelem

3.4.1.) Környezeti tanácsadás
A környezeti tanácsadói tevékenységet a Kerekerdő Alapítvány központjának munkatársai kollektív munkában látták
el. Az elmúlt évben irodánknak, 2010. 08. 31-ig  4 főállású dolgozója volt. Az év hátralévő részében három fő volt az



itt  dolgozók  létszáma.   Az  irodának  egy  fő  állandó  önkéntese  is  volt,  aki  az  életmód,  háztartás,  mindennapi
környezetvédelem témákban van otthon, illetve ilyen témákba dolgozta be magát. Az utolsó negyedévben két önkéntes
is közreműködött KÖTHÁLÓ-s rendezvényeken való részvétellel, javaslatok kidolgozásával. Szűkebb értelemben a
tanácsadói  munka  Szele  Zsuzsanna  és  Gyöngyössy  Péter  dolga  volt.  A  tanácsadás  körülményei  alapvetően  nem
változtak. Eszközeinket karban tartottuk. Kiadványkínálatunk az elmúlt évben is folyamatosan bővült. A környezeti
tanácsadói  tevékenységre az elmúlt  évben is  csak csekély forrásunk volt,  egy Zöld forrás pályázatból,  mely  egy
tanácsadó  bérének  egy  részét  fedezte.   A  következő  évre  is  sikerült  egy  ilyen  forrást  szereznünk.  A  szervezet
működésére  az  NCA  pályázatán  nyertünk  némi  forrást.  A  környezeti  tanácsadói  tevékenységünket  egyéb
bevételeinkből finanszíroztuk.Az előző évekhez képest alapvető változás az volt, hogy a tanácsadói munkát, mintegy 7
éve kézben tartó Szele Zsuzsanna munkatársunk 2010.  szeptember 1-től  más munkahelyre távozott tőlünk. A fő
probléma a forráshiány, ezért a tanácsadói tevékenység egyéb tevékenységeink mellé rendelve  működik. Intenzívebb
ügyféli  érdeklődés  csak  kampányok,  utcai  akciók  során  tapasztalható.Az  ügyek  regisztrációja  ügytípusok  szerint
strigulázva  történik.  A  közepesen  fontos  ügyek  esetében  egy  különálló  füzetbe  röviden  leírjuk  az  ügy  lényegét.
Nagyobb volumenű ügy esetében bevonunk külső szakértőt, helyszínelünk, fotózunk. stb.
Az elmúlt év természetvédelmi tevékenységében az erdőkre és a lápokra fókuszáltunk. (lásd nagy rendezvények, 
erőprogram) Az erdőkkel kapcsolatban 11 rendezvényünk volt köztük két kétnapos, melyek közül egy országos 
rendezvény volt. Ezért az előző évekéhez képest számos erdőkkel kapcsolatos  kérdéssel találtak meg bennünket. Az 
utolsó negyedévben kezdődött napenergiás projekt előkészítésében két önkéntesünk is részt vett, sőt a neve is tőlük 
származott.  Az elmúlt évben a kötelező minimumon kívül nagyon kis mértékben vettünk részt a KÖTHÁLÓ 
munkájában. Ettől függetlenül nagyon fontos számunkra az a hálózati tudás háttér, mely lehetővé teszi, hogy szinte 
bármilyen ügyben kompetensek legyünk. Óriási jelentőségűek a kiadványok és az eszközök is, melyet a KÖTHÁLÓ-
tól kaptunk.  Összesen 1670 megkeresésünk volt a következő megoszlásban:

megnevezés fő
állatvédelem 23
életmód 162
energia 83
építkezés 13
globális gondok 11
hulladék 61
kiadványküldés, -átadás 125
környezeti nevelés, oktatás 387
Környezet egészségügy 17
közlekedés 11
mezőgazdaság (erdő) 46
tájékoztatás eseményekről 422
tájékoztatás intézményekről 32
települési környezet 73
természetvédelem, élővilág 163
pénzügyi támogatás pályázat 27
víz 14
összesen: 1670

Jelentős a telefonon vagy személyesen történő megkeresés (60%) és az e-mail-ben történő kérés/kérdés(40%). Az
esetek nagy részében csak egyszerű információnyújtásról van szó (80%). 
Területileg Szombathely és vonzáskörzete adja a legtöbb megkeresést (40-%), illetve Vas megyéből is kérnek tőlünk
segítséget (35%), az elmúlt évben viszonylag sok megkeresésünk volt az ország más vidékeiről (25 %).

3.5.) Természetvédelem
A 2009. év elsősorban az ERDŐ  program jegyében telt. 

3.5.1.) Rába program
A  Kerekerdő  Alapítvány  természetvédelmi  programjai  közé  2005-től  került  be  önálló  programként  a  Rába.
Alapítványunk gondozásában 2005 nyarától kutatási program indult, mely mintaszakaszokra vonatkoztatva igyekezett
egy ökológiai  állapotfelvétel alapjait  lerakni.  A 13 milliós projektet a PEA II.  program finanszírozta. A program
utómunkálatai 2006 első felére is átnyúltak, illetve 2006-ban igyekeztünk megismertetni az érintettekkel. 
A KVVM/VM 2010. évi Zöld Forrás pályázatán  nyert az a pályázatunk mely, hosszú szünet után ismét a Rábához
kapcsolódik. A projekt megvalósítása 2011-re tevődik át, mert a kormányváltás miatt az elnyert támogatás 2010-ben



még nem érkezett  meg.  A projekt  a Körmend és Vasvár közötti  Hollósi-  erdő egy darabjával  kívánt  foglalkozni
(ismeretek összegyűjtése, tanulmány és ismertető tábla készítése.
 
3.5.2.) ERDŐ (Hálózat az erdőkért) program

A Kerekerdő Alapítványt erdőmérnökök és pedagógusok baráti csoportja hozta létre. E tény is előrevetíti, hogy az
alapítvány életében a környezeti  nevelés,  ismeretterjesztés mellett  mindig is  jelen voltak az erdőkkel  kapcsolatos
témák.  A  Kerekerdő  Alapítvány  a  kezdetektől  fogva  részt  vesz  a  Környezet-  és  Természetvédő  Társadalmi
Szervezetek  Országos  Találkozóin.  2003-ban az  a  megtiszteltetés  érte  a  Kerekerdő Alapítványt,  hogy a  Magyar
Természetvédők Szövetségével mi rendezhettük meg Szombathelyen a XIII. OT-t, melyen minden előzőnél többen,
közel ezren vettek részt. A négynapos zöld seregszemlén nagy hangsúlyt kapott az erdők ügye. „Erdőgazdálkodás és
természetvédelem” címmel két  napos előprogramot szerveztünk az Őrségben.  A 2003.  évi  OT volt az első,  mely
kifejezetten  erdőkkel  kapcsolatos  állásfoglalást  fogadott  el.  Azóta  is  minden  OT-n  a  Kerekerdő  Alapítvány
kezdeményezte és bonyolította le az Erdő szekciót, melyeken minden évben készült állásfoglalás. Több évben is az
OT előprogramjaként szerveztünk Országos Erdőfórumot (2006.: Bakonybél; 2007.: Kecskemét) Lényegében ilyen
előzmények után alakult ki az önálló ERDŐ program, melynek az elmúlt években számos eseménye és eredménye
volt. A 2009-es év nagy szakmapolitikai sikere, hogy az új erdőtörvénybe számos civil javaslat bekerült, melynek
kilobbizásában a Kerekerdő Alapítvány is erősen részt vett. Parlamenti módosító indítványokat is sikerült bejuttatni a
törvény  alkotás  parlamenti  szakaszában.  Nagy  eredmény,  hogy  kezdeményezésünkre  létrejön  az  Országos  Erdő
Tanács melynek lehetnek zöld civil tagjai is. A törvénynek lett egy olyan fejezete is, mely a nyilvánosság, társadalmi
részvétel témakörével foglalkozik. Jelentős eredmény a különleges rendeltetésű, magas természetességű állami erdők
esetében a tarvágás tilalma, illetve a folyamatos erdőborítást biztosító üzemmódok  bevezetése. A 2009 nyarán indult
az a Norvég Civil Alap által támogatott komplex program, mely minden korábbi erdős programunk szintézise lett.  A
program az Ökopásztor nevet viseli. Helyi szinten több konkrét erdőterülettel foglalkozott. (Vas-hegy, Szombathely-
Olad-i parkerdő, Vendvidék, Kőszegi-hegység), térségi szinten az erdőtervezésbe próbálunk majd belefolyni, illetve
országos szinten a jogalkotás figyelemmel kísérése a feladatunk. A program számos fórumot, képzést, kiadványok
kiadását, kérdőíves felmérést is magába foglal, melynek megvalósítása nagyrészt 2010. évben valósult meg.    

3.5.2.1. Az ÖKOPÁSZTOR program

Az ERDŐK ügye ma Magyarországon egy rendkívül konfliktusos probléma, amit a sajtóban megjelenő zöld-erdész
pengeváltások,  az  egyes  erdészeti  munkákkal kapcsolatban  felmerülő  lakossági  tiltakozások  jeleznek.  Az  erdész
szakma 1972 óta  vallja  hogy minden erdő gazdasági,  védelmi és közjóléti  funkciókat  is  betölt.  A Nemzeti  Erdő
Program, és az az erdőtörvény is hosszasan sorolja az erdők közfunkcióit, a klímaváltozás mérséklésétől, a biológiai
sokféleség megőrzéséig. Ezen elvi alapok hírdetése mellett az erdők ügyébe lényegében nincs beleszólása a "KÖZ"-
nek.  A  közigazgatási  eljárások  (a  pályázatírás  időpontjában)  nem  engedték  be,  döntésekbe  az  erdőt,  mint  élő
környezetet, lakóhelyet, egészségmegőrzést szolgáló teret, használó civileket.  Miközben az erdész szakma az erdőt
elvi szinten közügynek tartja s az erdők közérdekű szolgáltatásait hangsúlyozza, a konkrét erdőgazdálkodói gyakorlat
során  szívesebben  hasonlítják  össze  ezt  a  tevékenységet  a  mezőgazdálkodással.  E  szempontból  viszont,  fontos
észrevennünk, két lényeges különbséget. Egy a, természeteshez közelálló erdő, lényegesen nagyobb ökológiai értékkel
bír,  a  biológiai  sokféleség megőrzése szempontjából  sokkal  nagyobb jelentősége.  E mellett  az  ERDŐ egy olyan
különleges jószág, melyet a fák magas életkorából adódóan sokan A TERMÉSZET-tel azonosítanak, s fel sem merül,
hogy  a  szeretett  ERDŐ termelési  területté  változhat.  Ráadásul  az erdészeti  beavatkozások  olykor  több  évtizedes
szünetekkel  követik egymást,  mely emberi  léptékben nagyon hosszú idő.  Az  erdészeti  műveletek a  viszonylagos
érintetlenség után nagyon drasztikusak, melyek évtizedekre gyökeresen megváltoztatják a tájat, a lakókörnyezetet, a
biológiai sokféleséget, végsősoron az emberek életminőségét. Mindeközben sok embernek az erdőből kinyerhető fa a
megélhetési forrása, az erdő őrzése, gondozása, felújítása az ő felelőssége. Ennek tudatában az erdőgazdálkodói kör
nehezen viseli azt, ha "a dilettáns zöldek" bele akarnak szólni a dolgukba. A problémának tehát vannak gazdasági,
szociális,  ökológiai,  természetvédelmi,  és  társadalmi,  etikai,  jogi  vonatkozásai,  helyi,  konkrét  erdőkre
vonatkozó tanulságai,  és tennivalói, a nagyobb térségekre, a térségi tervezési folyamatokra vonatkozó elemei és az
országos döntésekre, a jogalkotásra váró feladatai. A Kerekerdő Alapítvány tevékenységében évek hosszú sora alatt
formálódott,  apró  mozaikokból  az  Ökopásztor  program. Az  elmúlt  évek  tapasztalatai  igazolták,  hogy  a
problémát komplex módon kell  kezelni. Fontos,  volt  hogy működési  területünkön a számunkra fontos  területeken
konkrét terepi munkát végezzünk s amit lehet a helyi színten valósítsunk meg. Ez egyfajta természetőri,  feladat volt,
másrészt az erdőtulajdonosokkal, erdőgazdálkodókkal való kapcsolatépítést, az érintett települések lakossága körében
végzett  ismeretterjesztést,  nevelést,  kapcsolattartást jelentette.  Ezt a célt  természetismereti  programokkal,  túrákkal,
civil  fórumokkal,  érdekegyeztetést  szolgáló  helyi  fórumokkal,  kiadványokkal,  kérdőíves  interjús  felmérésekkel
szolgáltuk. A térségi és országos szintű megoldásokra is csak a helyi tapasztalatok birtokában adhatunk választ.  Az
erdők sorsát  nagyban befolyásolják a térségi  tervek,  a tíz  évre  készülő körzeti  erdőtervek,  egyéb térségfejlesztési
tervek.  Fontos,  hogy  a  meglévő részvételi  lehetőségekkel  éljünk, s  a  tervezési  folyamatokba  érvényesítsük  az
ökológiai  és  társadalmi  érdekeket,  ennek  érdekében  összefogjunk  a  hasonló  célokat  képviselő  szervezetekkel  és



képzésekkel, fórumokkal igyekezzünk a másik oldal tagjait is befolyásolni. A program során két erdőtervezési körzet
erdőtervezési folyamatába is bekapcsolódtunk, különböző tanácsadó, döntéselőkészítő testületekben (Országos Erdő
Tanács, Őrségi Nemzeti Park Tanács) való aktív részvétellel, képviseltük a zöld civil szempontokat. A program során
több szakmai fórumot és képzést tartottunk (6 helyszínen 11 rendezvény)    A problémák egy része csak  a jogalkotás
szintjén oldható meg, ezért szükséges, hogy a megpróbáljuk érvényesíteni a jogszabályalkotás folyamatában is a zöld
értékeket.  Jelentős  munkát  végeztünk  az  új  erdőtörvény  végrehajtási  rendeleteinek  véleményezésével,  javaslatok
készítésével.    

A projekt hosszú távú általános célja a  magyar erdők természetes biológiai sokféleségének, ökológiai értékének 
megőrzése, és gyarapítása, az erdőgazdálkodásban a fenntarthatóság, elveinek elterjesztése és érvényre juttatása, a 
tartamosság, természetszerűség, és a társadalmi kontroll  szempontjainak képviselete volt. A fenti célok érdekében 
korábbi előzmények nyomán néhány konkrét erdőterület (Szombathely környéke: oladi parkerdő, Vas-hegy: Pinka 
szurdok, világosi erdő; Vendvidék erdei, Kőszegi-hegység) sorsát is nyomon kívántuk követni. Úgy is mint erdei 
életközösség és úgy is, mint az ott élő, az adott erdőt használó társadalom tevékenységének lenyomatát. Ezen kívül 
három jól körülhatárolható társadalmi csoporttal terveztünk és valósítottunk meg kapcsolatépítési tevékenységet,  
azzal a céllal, hogy ha lehet együttműködjünk velük, ha nem lehet, legalább hatni próbáljunk rájuk.  Az egyik ilyen 
kör, az erdő materiális hasznaiban érdekelt, erdőgazdálkodók, és erdőtulajdonosok, az erdőgazdálkodás rendszerében 
részt vevő hatóságok (erdészeti, természetvédelmi) és egyéb intézmények (FVM NYME, NP, KVVM). A projekt 
kapcsán számos szakmai rendezvényt szerveztünk ennek a körnek. Az érdekegyeztetési folyamatokba is bevontuk 
őket. A hivatalos eseményeken kívül nagyon fontosak voltak azok a személyes egyeztetések, beszélgetések, melyek a 
projekt időszaka alatt folytak. A másik ilyen társadalmi csoport az élő erdők immateriális javait, un. ökoszisztéma 
szolgáltatásait igénybe vevő lakosság (állampolgárok, intézmények, szervezetek, önkormányzatok). Az Ökopásztor 
program keretein belül  számos  terepi programot  lakosság számára is nyílt fórumot tartottunk, kiadványaink is ennek 
a körnek szólnak. Kérdőíves interjús felméréseinket is ebben a közegben végeztük. A harmadik kör a fenti célokkal 
egyetértő azokért tenni is kész tudatos állampolgárok és szervezetek). Rendezvényeink, fórumaink, képzéseink  
jelentős részben ennek a körnek szóltak. Több rendezvény lebonyolításába közvetlenül résztvevőként szereplőként is 
bevontuk őket.Hosszútávú célunk, az volt, hogy egyrészt felkutassuk azokat, akikkel együtt lehet a fenti célokat 
szolgálni, információs, és érdekegyeztetési, mechanizmusokat építsünk ki a három társadalmi csoport tagjai között és 
programokkal, rendezvényekkel tanácsadással, kiadványokkal  segítsük a fenti célokat szolgáló erdőhasználói, 
erdőgazdálkodói módszerek elterjesztését. E célokat helyi (Szombathely és környéke, Vas-hegy, Vendvidék, Kőszegi-
hegység), térségi (Nyugat-Dunántúl) és országos szinten egyaránt igyekeztünk szolgálni. A fentiekből jól látszik, hogy
az ERDŐ témaköréhez kapcsolódóan mind az ALAP-ok, (tudás, ismeret, szemlélet viszonyulásk, stb.,  mind pedig a 
FELÉPÍTMÉNY (jogszabályok, koncepciók, tervek, intézményrendszer, szervezetek, stb.) szintjén igyekeztünk hatást
gyakorolni. Az alapok befolyásolása, rovid távon hálás, olykor nagyon látványos, de hosszútávú hatásait tekintve 
nehezen mérhető  munka. A felépítmény elemeinek alakítása meglehetősen nehézkes, egyáltalán nem látványos, 
ugyanakkor könnyen mérhető  tevékenység (bekerül valami a javaslatok közül a jogszabályba, vagy sem), melynek 
olykor óriási hatása lehet, hiszen egy jogszabályhely változása országosan fejti ki a hatását. Az Ökopásztor program 
során mind az ALAP, mind pedig a FELÉPÍTMÉNY alakításában értünk el eredményeket, ugyanakkor nyilvánvaló, 
hogy egy lassan változó, hosszú folyamatban vállaltunk részt. Az alábbiakban a program legfontosabb eredményeit 
ismertetjük:

3.5.2.1.1.Kapcsolatépítés, tanácsadás, érdekegyeztetés: 

Tényadatok:
Területi ellenőrzések (Vas-hegy, Szombathely-Olad, Vendvidék, Kőszegi-hg: általában havonta 1-1)
Tanácsadás: 23 erdőkkel kapcsolatos eset 
Erdészeti hatóságnak javaslatok (Szombathely környéke, Vas-hegy)
ÖNPIg-nak, Erdészeti hatóságnak tájtörténeti kiadványok és molinó átadása 
Érdekegyeztető fórumok Kőszegen és Felsőcsatáron, Szombathelyen (23+20+14 fő)

A  tárgyalt  időszakban  figyelemmel  kísértük  a  pályázatban  vállalt  erdőterületek  sorsát.  Ingyenes.  Személyes
kapcsolatok  révén  rendszeres  kapcsolatban  állunk  az  erdészeti  hatósággal  is.  A  Vas-hegyre  vonatkozóan
javaslatcsomagot készítettünk az erdészeti hatóságnak, mely a helyi védettséggel kapcsolatos információkon kívül a
leendő új körzeti erdőtervezéshez is megfelelő információkat nyújtott. A Vas-hegy kapcsán korábban a két érintett
önkormányzatnak eljuttatott  döntéselőkészítő dokumentum sorsáról telefonon többször érdeklődtünk Felsőcsatár és
Vaskeresztes polgármesterénél.   Folyamatosan fenntartottuk  ingyenes, heti  30 órás ügyfélszolgálatunkat,  melynek
során több érdekes ügyünk is volt (felsőcsatári macskabagoly esete, géptelep a Vas-hegyen, akác írtásos ügyek, stb.) 
A  projekt  utolsó  időszakában  összetorlódtak  az  események.  Ennek  voltak  előnyei  és  hátrányai.  Az  Alapítvány
központja szinte kizárólag az Ökopásztor programon dolgozott, mely nem kevés leterhelést jelentett. Ugyanakkor a



programok koncentráltsága érezhetően erősítette a témakör iránti figyelmet, mind a szükebb szakma, mind pedig a
nyilvánosság szempontjából. 
A projekt különleges elemei voltak a konkrét erdőterületekhez kapcsolódó érdekegyeztető fórumok. Ezek célja az volt,
hogy  a  konkrét  helyhez  az  erdőhöz  valamilyen  szempontból  kapcsolódó  intézményeket,  szervezeteket,
állampolgárokat  megpróbáljuk  összehozni,  a  kölcsönös  tájékoztatás,  és  információcsere,  érdekegyeztetés
szempontjából.  Az,  hogy  erre  szükség  van  jól  látszott  abból  is,  hogy  a  körzeti  erdőtervezés  minket  érintő  két
tárgyalásán a nem erdész körökből (önkormányzatok, civilek) nem jött el senki. Így hát megpróbáltunk összehozni
erdőgazdálkodókat,  civil  természetvédőkkel,  természetjárókkal,  bringásokkal,  önkormányzatokkal,  erdei  iskolázós
pedagógusokkal. Az érdekegyeztető fórumokra már erősen a Karácsony közeli időszakban került sor. Ezért külöünös
gondot fordítottunk a szervezésre, nemcsak a szokásos módon (meghívók, plakátok, szórólapok, média),  hírdettük
ezeket a fórumokat, hanem már a szervezésbe igyekeztünk bevonni a helyi  civil szervezeteket, önkormányzatokat és
számos érintettet személyesen és telefonon is megkerestünk. A programok a civil lakosság számára kedvezőbb  esti
órákban  voltak   megtartva,  melyek  így  az  előadóként  felkért  szakigazgatási  szakemberektől  várt  el  nem  kevés
áldozatot. 
A Kőszegen megtartott fórum (2010. 12. 20.) szervezésében az Írottkő Naturparkért Egyesülettel működtünk együtt. A
program széles körben meg lett hírdetve, de ezen kívül is jelentős energiákat fordítottunk arra, hogy minden szóba
jöhető érintett csoport képviseltesse magát. Nagy örömünkre a fórumra 23 fő jött el. Öt előadás hangzott el. Jelen volt
a város polgármestere és több önkormányzati képviselő is, több civil szervezet vezetője, főként értelmiségiek. A fórum
mintegy négy órás volt, számos kérdés kitárgyalásra került, sikerült annak fontosságára felhívni a figyelmet, hogy a
körzeti erdőtervezés folyamatába be kell kapcsolódni, ha bele akarnak szólni a hegy erdeinek sorsába (A Kőszegi-
hegység tájvédelmi körzet, Natura 2000 terület, naturpark, közel 4000 ha erdő borítja, mely 80 %-ban állami tulajdon,
több tízezer környékbeli lakos él itt.).
A  Vas-hegy  erdeivel  kapcsolatban  Felsőcsatáron  (2010.  12.  21.)  szerveztünk  érdekegyeztető  fórumot,  melynek
szervezésében  a  két  érintett  település  (Felsőcsatár,  Vaskeresztes)  polgármesterétől  kértünk  segítséget  (helyszín,
meghívók kijuttatása).  A fórumra 20 fő jött  el.  Jelen voltak a legfontosabb hatóságok,  intézmények képviselői,  a
magánerdőgazdálkodók, erdészek polgármesterek és az erdei iskoláztatásban érintett pedagógusok, civilek is. Ez a
fórum más jellegű volt mint a kőszegi. Eleve a terület kisebb (cca 150 ha), kevesebben laknak a környéken (a két
legközelebbi faluban összesen ezer főnél kevesebben).  A terület nem védett,  de  Natura 2000 terület,  sok ember
magántulajdona. A rendezvény három órás volt. A fórumon felszínre kerültek a különböző érdekek, érdekes volt látni,
hogy a fórum kapcsán olyan emberek kerültek egy időben egy helyre, akik amúgy sohasem találkoznának, soha nem
beszélgetnének. Itt jól kiütközött, hogy nemcsak az erdőhöz kapcsolódó eltérő érdekek, hanem az eltérő műveltségi
színt is nehezíti  majd a megegyezést. A tapasztalatok szerint további hasonló fórumokra lenne szükség, melyek során
sok félreértés tisztázható és számos feszültség feloldható lenne.  

3.5.2.1.2.Ismeretterjesztés, szemléletformálás:

Tényadatok
6 db természetismereti túra (3 Vas-hegyen, 3 Oladon (+2 Kőszegi-hegységben))
7 db természetismereti foglalkozás (1 Vendvidék, 3 Vas-hegy, 3 Olad)
Mikrokozmosz vetélkedő (cca 2009/2010 tanév 54/35 csapat; 2010/2011 tanév 62 csapat)
1 db A/5 kiadvány a természetes erdőről
Kérdőíves  felmérés (papír) 220 db és interjús felmérés három helyszínre 81  db
1 db A/5 kiadvány összeállítása megjelentetése a kérdőíves felmérésről + társ részvételről 
Autóbuszos tanulmányút a Balatonfelvidékre (45 fő)
Képzések, Zalaegerszegen Sopronban, Szombathelyen (77+12+13  fő)

Júniusban  nyári  természetvédelmi  táborunk  alatt,  a  tábor  utolsó  napján   a  Vas-hegyen  erdőtakarítási  akciót
szerveztünk. Mintegy 40 fő vett részt az akcióban. Május közepén a Vendvidéken, június második felében a  Vas-
hegyen tartottunk három természetismereti foglalkozást (madarászat, botanika, földtani értékek), a résztvevők a nyári
Süni tábor tagjai voltak. Július hónapban pedig az oladi parkerdőben tartottunk 3 db természetismereti foglalkozást,
melynek résztvevői a Pajta táborok tagjai voltak. 
Az erdő témakörével foglalkozó  Mikrokozmosz vetélkedő 5 fordulós volt. Az 54 egyedül, vagy csapatban nevezett
induló kb.85 gyermeket jelent. Ebből az 54 indulóból 35-en tartottak ki végig (57 gyerek),13 iskolából neveztek.  A
Mikrokozmosz vetélkedőt májusban zártuk, a résztvevők jelentős részét díjaztuk. 
2010. szeptemberében újra meghírdettük a Mikrokozmosz vetélkedőt, melynek témája idén is az ERDŐ (növények,
gombák, állatok). A vetélkedőre ebben a tanévben 62 csapat jelentkezett, mely 85 gyermeket takar.
A jelzett  időszakban jelentettük meg első kiadványunkat   (A/5,  25 oldal  színes borítóval)  melynek fókuszában a
természetes erdő állt. 
Szeptember hónapban elkezdtük előkészíteni a kérdőíves felméréseket interjúzásokat. Ehhez összegyűjtöttük az elmúlt
években hasonló céllal készített felmérések kérdőíveit, jelentéseit.



Az utolsó negyedév e témakörben végzett tevékenységei közül a legfontosabbak voltak, a kérdőívezés és interjúzás,
ennek feldolgozása és megjelentetése, a tanulmányút megszervezése és a képzések megvalósítása a három helyszínen. 
A kérdőívezést  hosszú és alapos előkészítés előzte meg.  Ezt  azért  tehettük meg,  mert  az előző negyedévben egy
soproni egyetemista nálunk töltötte a szakmai gyakorlatát s ennek egy részben a hasonló témában készült kérdőíves
felmérések összegyűjtését és feldolgozását végezte.  A kérdőívezés és interjúzás feladatát végül úgy oldottuk meg,
hogy készült  egy általános papír  formában kitöltendő kérdőív melyet  középiskolákban és a környék felsőoktatási
intézményeiben töltettünk ki,  iskolai  osztályokkal  illetve évfolyamokkal.  Illetve elkészült  a kérdőívnek egy olyan
változata is, melyet, személyes interjúk formájában lehetett feltenni az érintett konkrét területek környékén élő, illetve
érintett  lakosságnak.  Az  A  felmérésünk  eredményeit  kiegészítve  más  felmérések  bemutatásával  is  a  projektben
tervezett módon egy kiadványban összegeztük.
A projekt fontos eseményei voltak a képzések. Mindhárom tervezett képzésre ebben az utolsó negyedévben került sor.
A képzések lebonyolításában, mint ahogyan azt terveztük partnerszervezeteinkre építettünk. Az első képzés jellegű
rendezvényt  Szombathelyen  a  Kerekerdő  Alapítvány  központjában  tartottuk.  A  célcsoport  a  Nyugat-dunántúli
Regionális Környezetvédelmi Fórum tagjai voltak zömmel civil szervezetek képviselői. A téma a társadalmi részvétel
és  a  civil  érdekérvényesítés  lehetőségei  voltak.  A  programon  13  fő  vett  részt.  A  szervezésbe  a  Regionális
Környezetvédelmi  Fórum  koordinátori  szerepét  ellátó  győri  Reflex  Környezetvédő  Egyesületet  is  bevontuk.  Az
második  képzés  jellegű  programra  2010.  november  9-én  Sopronban  került  sor.  A  képzés  szervezését  soproni
partnerünk  a  Castanea  Környezetvédelmi  Egyesület  szervezte.  Helyszíne  a  soproni  NyME   volt.  Témája  az
„Egészséges erdő” volt.  Öt előadás hangjott el a témában. A rendezvényen 12 fő vett részt. Az alacsony részvételi
arány meglehetősen meglepő különösen,  ha figyelembe vesszük,  hogy az erdészeti  felsőoktatás fellegvárában volt
megtartva.  Vélhetően  szervezési  hiányosságok  állnak  a  jelenség  mögött.  A  harmadik  képzésre  november  11-én
Zalaegerszeg-Botfa  községben  a  Hűvös  kastélyban  került  sor.  A  szervezést  zalai  partnerünk  a  Domberdő
Természetvédelmi Egyesület végezte együttműködve az Országos Erdészeti Egyesület Zalai Helyi Csoportjával. A
téma a Natura 2000 erdők kezelése volt. A téma Zala megyében különösen problémás, mert itt sok a nem védett
N2000 erdő.  Az állami erdőgazdálkodó nem fogadta  el  az  erdőtervi  felülvizsgálat  eredményét.  A programra már
meghírdetésekor nagy volt az érdeklődés.  A programon 8 előadás hangzott el, 77 fő vett részt. Az ország távolabbi
vidékeiről is sokan érkeztek.  Jó volt a rendezvény visszhangja, a helyi   sajtó és több országos média is hírt adott róla.

3.5.2.1.3. Hálózatépítés

Tényadatok
1 db 2 napos térségi szakmai fórum lápsodó területekről (Szombathely, Őriszentpéter :75 fő)
3 db  egy napos erdős civil  fórum terepi  programokkal  (Szombathely-Felsőcsatár,  Szőce,  Sopron)
46+32+19 fő
-kapcsolattartás, levelezés, állásfoglalás egyeztetés (OKT, erdőtörvény)
-Országos Erdőfórum Kőszegen; 2 nap 145 fő résztvevő

Fontos esemény volt az Országos Erdőtanács megalakulása, mely azonban első ülésén adminisztratív ügyekkel volt
elfoglalva.  Ebben az időszakban zajlott  a zöld OT szervezése,  melyhez mi az Országos Erdőfórum szervezésével
kívántunk kapcsolódni. Az első OT-val kapcsolatos felhívásokban programtervekben benne volt még a fórum, el is
kezdtük a helyszínek (szállás, terepi programok) kijelölését, az érintettekkel való egyeztetést, azonban kedvezőtlen
anyagi helyzetünk miatt nem mertük bevállalni a megvalósítást, ezért az utolsó pillanatban lefújtuk. Így először fordult
elő 2003-óta, hogy az ERDŐ szekció lebonyolítására mást kellett felkérnünk.
E témakörhöz kapcsolódott április végén (201. 04. 29., 30, 05. 01) az a fórum (lásd nagyrendezvényeknél) melynek
fokuszában a láposodó termőhelyen álló erdők és a lápokat is magukba foglaló erdők kezelése állt.  E blokkba is
tartozott  az  augusztus  elején  kiállítással  és  terepi  programmal  egybekötött  rendezvény   Szőcén  a  Kultúrházban,
melynek célja a Kerekerdő Alapítvány Szőce környéki  védett  területekkel,  azon belül  is  a Nádasd-Szőcei-fennsík
láposodó erdeivel kapcsolatos erdőtörténeti tevékenysége állott. (Lásd: nagy rendezvények). 
A harmadik civil  fórumot  2010.  október  12-én Sopronban tartottuk.  A programot   partnerszervezetünk Castanea
Környezetvédelmi Egyesület szervezte. A soproni szervezet  meghírdetésben és megvalósításban együttműködött a
soproni TIT-tel. A helyszínt is a TIT biztosította. A program beépült az egyik szabadegyetemi előadássorozatba, így
megjelent programfüzetben és plakátokon is. A fórum témája a társadalmi részvétel lehetőségei az erdők sorsának
alakításában volt. A rendezvényen 17 fő vett részt. 
A programblokk legjelentősebb eseményére az Országos Erdőfórumra 2010. december 2-3-án Kőszegen került sor.  
(lásd: Nagy rendezvények) 



3.5.2.1.4. Társadalmi részvétel:

Tényadatok:
Erdőtörvény vhr. véleményezése (2 db)
FVM- civil egyeztetésen való részvétel
Országos Erdőtanács ülésein való részvétel (2 alk.)
Országos Erdészeti Egyesület Helyi  Csop. rendezvényen való részvétel
ÖNP Tanács ülésen való részvétel (erdőkkel kapcsolatos koncepció)
Erdészeti jogszabályok felülvizsgálata (VM): 19 elemből álló javaslat 
Gyöngyös-Pinka menti és az Alpokalja  erdőtervezési  körzet előzetes jegyzönyvi tárgyalásán való
részvétel, írásos anyagok készítése
Nyugat-Dunántúl Környezeti Állapota konferencián  (Szombathely) való részvétel
Natura 2000 erdők támogatása VM koncepció véleményezése

Az  időszak  fontos  eseménye  volt  az  Országos  Erdőtanács  megalakulása,  majd  második  ülése  melyre   nagyon
készültünk.  A vita az ügyrend körül  zajlott.  Az időszakban több olyan rendezvényen is  résztvettünk,  melyet  más
szervezetek  szerveztek.  Az  Országos  Erdészeti  Egyesület  Szombathelyi  Helyi  Csoportja  az  erdő-vad  kérdésről
rendezett  programot,  az  Őrségi  Nemzeti  Park  Tanács  soron  következő  április  végi  ülésén  a  természetvédelmi
őrszolgálat és a természetvédelmi prioritások szerepeltek. Előadóként részt vettünk a Reflex Környezetvédő Egyesület
május végi rendezvényén Pápateszéren, ahol a társadalmi részvétel témakörén belül az erdőtörvénnyel kapcsolatos
civil érdekérvényesítés eredményeiről tartottunk előadást. 
Az adott időszak a kormányváltás időszaka , ezért az erdőtörvény végrehajtási rendeletei közül mindössze az erdészeti
szakszemélyzetről szóló tervezet került napirendre, ez viszont nem jutott el időben a Kerekerdő Alapítványhoz, így
nem volt rá lehetőség, hogy érdemben belefollyunk. A nyár folyamán az FVM/VM erdészeti osztálya az új erdészeti
jogszabályok felülvizsgálatát határozta el. A felülvizsgálathoz tőlünk is javaslatot kértek szeptember 30-ig. Ebben az
időszakban került nyilvánosságra az erdészeti szervezetek javaslata, mely koncepcionálisan és tartalmát tekintve is
alapvetően változtatná meg az erdőtörvényt. Ez szükségessé tette, hogy ellensúlyként számos javaslatot tegyünk, bár
alapvetően az a véleményünk, hogy gyökeres jogszabály változtatásokra nem lenne szükség. A megadott határidőig 19
részből álló javaslatot terjesztettünk be.  
Az szeptemberben megkaptuk az erdészeti hatóság meghívóját, az un. előzetes erdőtervi tárgyalásra, mely a következő
erdőtervezési  idény  kezdetét  jelzi.  Ez  az  első  év,  hogy  természetvédő  civil  szervezetek  is  részt  vehetnek  az
erdőtervezés folyamatában. A következő idényben  két erdőtervezési körzetben vagyunk érintettek. Az Alpokaljai és a
Gyöngyös Pinka-menti körzetben. A két körzet érinti az Ökopásztor program két területét (Szombathely és környéke,
Vas-hegy). A másik körzet a Kőszegi-hegységet is magába foglalja. Éppen ezért szerződésmódosítást kértünk, annak
érdekében, hogy a projekt hátralévő részében a Vendvidék helyett a Kőszegi-hegységre fókuszálhassunk. A hegység
régóta környezeti  nevelési programjaink (erdei iskolák, nyári táborok, természetismereti  túrák) egyik legfontosabb
helyszíne. A két körzetről tudni kell, hogy Vas megye legsűrűbben lakott két körzetéről van szó, három város és
vonzáskörzete  tartozik  bele  (Szombathely,  Kőszeg,  Csepreg).  Az  erdők  látogatottsága  és  egyéb  nem  gazdasági
funkciói  szempontjából  is  a  legfrekventáltabb  területek  tartoznak  ide  (Kőszegi-hegység,  Vas-hegy,  Ablánc-patak
környéke, Szombathely környéke). Az októberi előzetes tárgyalásra szóló meghívó azt is jelentette, hogy megnyílt a
lehetőség arra, hogy szeptember 27-ig írásos javaslatot is tegyünk. Így szeptemberben jelentős energiákat fektettünk
abba,  hogy  ezeket  az  írásos  anyagokat  elkészítsük.  Míg  korábban  beküldött  javaslataink,  um.  vaktában  lettek
beküldve, most élessé vált a helyzet.  Az ügy kapcsán igyekeztünk aktivizálni polgármestereket (Felsőcsatár) és más
civil szervezeteket is. 
Október 12–én (Alpokalja erdőtervezési körzet) és október 13-án (Gyöngyös-Pinka-menti erdőtervezési körzet)  részt
vettünk  a  Vas  Megyei  MGSZH  Erdészeti  Igazgatósága  által  összehívott  un.  körzeti  erdőtervezéssel  kapcsolatos
előzetes jegyzőkönyvi tárgyaláson a Saághy István Erdészeti Információs Központban, ahol többször hozzá is szóltunk
és képviseltük az írásos anyagban leírtakat.  Az ülés jegyzőkönyvébe ebből több lényeges passzust egy az egyben
átemeltek, illetve ott a helyszínen írtak bele. Sajnos sem az önkormányzatok közül sem a zöld civilek közül senki más
nem jött el a tárgyalásra és nem is tett érdemi javaslatot. 
Az erdőkkel kapcsolatos jogalkotás nyomonkövetésével kapcsolatban a Natura 2000 erdők támogatásával kapcsolatos
döntéselőkészítő anyag jutott el hozzánk véleményezésre a Vidékfejlesztési Minisztériumból. A Monitoring bizottság
ülésére készült az anyag. Ehhez készítettünk véleményt, de rajtunk kívülálló okokból nem került az ülés napirendjére a
dolog.
Más szervezetek által szervezett rendezvények közül az NYME Savaria Egyetemi Központ által szervezett „Nyugat-
Dunántúl Környezeti Állapota; Helyzetkép és kihívások” c. nemzetközi konferencián vettünk részt. Az első napi
plenáris ülésen előadást is tartottunk „Tájtörténeti szempontok jelentősége a természet megőrzésében a Kerekerdő
Alapítvány néhány projektje kapcsán” címmel és a poszterkonferencián is kipakoltuk a témához korábban készült
tablóinkat. Az előadás és a tablók is alapvetően az Ökopásztor projektben is érintett erdőkkel voltak kapcsolatosak



3.5.3.) Vas-hegy program

Több éves múltra visszatekintő természetvédelmi programunk 2009-ban jelentős eredményeket hozott. (összegző 
tanulmány, ismeretterjesztő fözet, plakátok, szabadtéri ismertető táblák.)  A 2010. évben az előző év eredményeit 
vittük tovább. Az előző évben benyújtott döntéselőkészítő tanulmánnyal kapcsolatban többször érdeklődtünk, az 
érintett polgármesterektől, akik azonban érezhetően a halogató taktikát választották és a mai napig nem aqdtak konkrét
választ a helyi védettséggel kapcsolatos felvetésre. A kiadványokat az egész év során terjesztettük. A tavasz folyamán 
a korábbi szabadtéri ismertető tábláinkat német és angol nyelvű összefoglaló szöveggel is felszereltük. A 2009 
áprilisában a Vas-hegy környékén, Felsőcsatár és Vaskeresztes határában felállított ismertető táblákat az arra alkalmas
hátoldali felületeken idegen nyelvű ismertetővel láttuk el. Négy tábla ilyen irányú fejlesztését valósítottuk meg. A két 
féle táblatípusból  2-2-t szereltünk fel angol és német nyelvű ismertetővel, illetve kapcsolódó képekkel. A tábla 
szerkezetéből adódó lehetőségek alapján az egyik táblatípusra két darab 173 cm X 48 cm-es felületet tudtunk 
elhelyezni. A nyomott és laminált ragasztott felület rozsdamentes acéllemezre került, melyet csavarozással illetve 
szegélyléccel rögzítettek a táblák hátsó oldalára. 
A másik táblatípus szerkezetéből adódóan kétféle méretű lapok elhelyezése vált lehetővé. Két darab 120 cm X 47 cm-
es felület és négy darab 60 cn X 47 cm-es felület. 
Ebben  az  évben  is  megszerveztük  a  hegyen  szokásos  a  Süni  tábort.  (lásd:  környezeti  nevelés)  Folyamatosan
figyelemmel kísérjük a terület sorsát.  

3.5.4.) Őrség program

A  legrégebbi  természetvédelmi  programunk  keretében  2010-ben  is  (immár  19.  éve)  tovább  folytattuk  a  Szőcei
tőzegmohás természetvédelmi kezelését. Augusztusi táborunkban szénát gyűjtöttünk, aranyvesszőt irtottunk, akácot
gyűrűztünk az újra önállósult  Őrségi Nemzeti Park Igazgatóság alá eső területen. A 20. Szőcei szénagyűjtő tábor
jubileuma alkalmából április végén három napos szakmai rendezvényt szerveztünk a „Különleges természeti értékeink
a  lápok”  címmel  (lásd:  nagy  rendezvények),  illetve  a  tábor  alatt  augusztus  elején  „Szőce  20”  címmel  a  térség
lakosságának illetve a táborozóknak,  kiállítással egybekötött rendezvényt szerveztünk.
Az év első felében rendszeresen váltottunk levelet  az ÖNP igazgatójával.  Így a szőcei fejlesztésekről és az ÖNP
KEOP projektjeiről is véleményt nyílvánítottunk. A mi kezdeményezésünk nyomán indult el a Nádasd-Szőcei-fennsík
láprekonstrukciós projektjének tervezése. Sajnos az érdemi előkészítésből bennünket  kihagytak.  A kormányváltást
követően az Őrségi Nemzeti Park Igazgatóság élén igazgató váltás történt. 
A program másik nem várt eseménye volt,  hogy az Őrségi Nemzeti Park Igazgatóság új vezetője, még 2009-ben
megbízást  adott  a Kerekerdő Alapítványnak,  hogy készítse  az  Őrségi  Nemzeti  Park KEOP pályázataihoz kiviteli
terveket készítsen. Az egyik ilyen terv a nemzeti park vagyonkezelésében lévő erdők akácmentesítését tűzte ki. Fel
kellett mérnünk pontosan a területek akác foltjait és megfelelő technológiát kellett  javasolnunk költségvetéssel. A
másik feladat az ÖNP kezelésében lévő szántókra  és legelőkre erdőfoltok megtervezését irányozta elő. A két terven
sokat dolgoztunk. Sok terepi munkát adott az akác felmérés. Nagyon részletes és változatos erdőfoltot terveztünk.
Sajnos a megbízó a terv leadása után szerződésekhez képest új ötletekkel állt elő, így jelentős pluszköltséggel újra
kellett készítenünk a tervek egy részét, mely áthúzódott 2010. elekjére. Ráadásul a munka ellenértékét késve fizették
ki, mely adminisztratív okokból a megállapodáshoz képest csaknem felére zsugorodott.  

Szombathely, 2011. április 30.

Gyöngyössy Péter                                             
a kuratórium elnöke
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